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„Sok kicsi sokra megy

Az első félévi termelési 
tervüket teljesítették
Mérlegkészítés a III. sz. bányaüzemben

40 éves a tervgazdálkodás
egyven éve, 1947. augusztus 1-én az I. három

éves terv beindulásával kezdődött meg ha
zánkban a tervgazdálkodás. A tervgazdálko

dás bevezetését politikai harc előzte meg. Formálisan 
a vita arról folyt, hogy lehet-e tervgazdálkodás alap
ján helyreállítani az ország gazdasági életét és meg
kezdeni a háború okozta sebek begyógyításával a fej
lődést. Tartalmában a vita hatalmi kérdés volt, mert 
egyértelmű volt, hogy a tervgazdálkodás bevezetése a 
magánszektor visszaszorításával, a szocialista fejlődés 
irányába vezet. A vita a tervgazdálkodás hívei javára 
dőltei. A hároméves tervről szóló — 1947. július 11-én 
kihirdetett — 1947. évi XVII.törvénycikk elrendelte, hogy 
„Magyarország gazdasági és szellemi felemelkedésének 
meggyorsítása, valamint demokratikus rendjének meg
szilárdítása céljából és a lakosság életszínvonalának ja
vítására 1947. augusztus 1. napjával kezdődő három
éves tervet kell alkalmazni, amely a termelőerők foko
zását, okszerű felhasználását és a különböző’ termelési 
ágak összhangját a nép egyetemes érdekében biztosítja,”A tervgazdálkodás elvi és gyakorlati kérdéseit a Szovjetunió tapasztalata adta, így a politikai gazdaságtan mai tanítása alapján az úgynevezett tervutasításos rendszer bevezetésére került sor. A terv beindítása után — amely elsősorban helyreállítási terv volt, de már célul tűzte ki az 1938. évi termelési szint meghaladását — nyilvánvaló volt, hogy teljesítésének feltétele az állami szektor arányának növelése. Így került sor előbb a bankok, majd 1948 tavaszán a 100 és 1949 decemberében a 10 dolgozónál nagyobb üzemek államosítására.A hároméves tervet két év és öt hónap alatt teljesítettük. Eredményei szolgáltak alapul az I. ötéves terv megkezdésére, amelynek időtartama 1950—1954 volt. Az ötéves terv kezdeti sikerei alapján 1951-ben megemelték annak termelési és beruházási célkitűzéseit, megkezdődött a nehézipar túlzott mértékű fejlesztése. Ez meghaladta az ország erejét és ágazati aránytalanságokhoz, valamint a reálbérek csökkenéséhez vezetett.Az Ti ötéves' terv gazdasági célkitűzéseit nem teljesítettük. Nyilvánvaló volt, hogy a voluntarista gazdaságpolitika nem tartható, mert az a gazdaság törvényeinek megsértését vonja maga után és növekvő feszültségeket hoz létre.

V1955-ben egyéves terv kimunkálására került sor azzal a céllal, hogy kapcsolódjunk a Szovjetunió és a többi szocialista ország középtávú térvciklusához.Az MDP Központi Bizottsága 1956-ban tette közzé a népgazdaság II. ötéves tervének tervezetét, amelyet országosan széles körű vita követett. A terv bevezetésére nem került sor, mert az ellenforradalom a politikai és gazdasági életünket ' szétzilálta. 1957-ben ismét éves terv alapján dolgoztunk, amely az ellenforradalprú okozta károk és .aráftytalanságok megszüntetésére irányult. Az ellenforradalom Titán a gazdaságirányítás .mérsékelte a tervutasításos rend

szer kötöttségeit. Ennek szellemében készült a II. hároméves terv az 1958— I960 közötti évekre.
VAz 1961—1965-ös években a II. ötéves terv alapján dolgoztunk. A kötelező tervmutatók száma tovább csökkent. Ezekben az években fejeződött be a mező- gazdaság szocialista átszervezése. A III. ötéves terv az 1966—1970-es évekreszólt. 1966-ban jelent meg az MSZMP Központi Bizottságának határozata a gazdasági élet reformjáról, amely a termelőeszközök társadalmi tulajdonán alapulva a központi terv és a piaci viszonyok összehangolását tűzte ki célul. Előtérbe került a vállalati gazdálkodás önállóságának kérdése kihangsúlyozva, hogy gazdasági kérdésekben ott kell dönteni, ahol a megfelelő információk rendelkezésre állnak. Ezen elvek alapján vezettük be 1968- ban a gazdasági reformot, amely lerögzítette, hogy a tervutasításos rendszer helyett a közgazdasági szabá- , lyozókkal történő gazdasági irányítás útjára tértünk át.
VAz 1971—1975-ös éveket szabályozó IV. ötéves terv volt a gazdasági reform elvei alapján készített első középtávú tervünk. A tervidőszakban következett be az első nemzetközi árrobbanás, amely a nyersanyagok, de különösen az energiahordozók árát növelte meg jelentősen.
v-Az 1976—1980-as évekre alkottuk meg a népgazdaság V. ötéves tervét. E tervidőszakban vált egyértelművé az a felismerés, hogy gazdálkodásunkban fokozottan figyelembe kell venni a világgazdasági hatásokat, azokat nem szabad népgazdasági szinten felfogni, hanem az árak alakulását tovább kell gyűrűz- tetni a vállalati gazdálkodásra. A gazdasági vezetés felismerte a szerkezetátalakítás szükségességét, a külgazdasági kapcsolatok fejlesztését. E gondolatokat fogalmazta meg a Központi Bizottság 1977. évi határozata. 

(Folytatás a 2. oldalon)

A június 23-i üzemi pb ülés egyik napirendi pontjaként szerepelt a címben említet téma, s fontossága miatt a kibővített ülésen részt vett az szb és a KISZ- bizottság is. Rajtuk kívül, az SZMT részéről jelen volt 
Szőke Attiláné titkár, a vállalati szakszervezeti bizottságot pedig Róka Sán
dor képviselte.Az ülés résztvevői korábban írásos jelentést kaptak kézhez, melyet Mező István főmérnökhelyettes állított össze, s ami részletesen beszámolt az utóbbi évek eredményeiről, problémáiról és sajnos az elég szűkkörű lehetőségekről is. Néhány példa: az új V. sz. bányaüzem létesítményei (főleg a szállítóberendezések) igen komoly műszaki színvonalat jelentenek, s kezelésükhöz magas tudásszintre van szükség, beindításuk, működtetésük jelentős szellemi és anyagi ráfordítást igényelt, s igényel ezután is.Ha nincs is áttörést jelentő változás, de azért folyamatos a haladás a vágathajtás (fúrókocsik fejlesztése, kőzethorgony tork- rét biztosíás közel teljes körű alkalmazása), a fejtések (nagyobb teljesítményű szkréperek, kőzethorgony- biztosítás), a feltöréshajtás (speciális lafetta, lapolt keretfa, a KPV berendezés beindulása) és a bányafúrás (új típusú gépek) területén egyaránt.A felsoroltakon kívül jelentkezik az új technika a szállítás (vibrogarat. sze-

matizáció (hűtőgépek alkalmazása) vonatkozásában is.A jelentés kihangsúlyozza : a technikai színvonalat alapvetően a rendelkezésre álló és a beszerezhető gépek határozzák meg. Sajnálatos tény, hogy a korszerű berendezések vásárlási lehetőségei az utóbbi években igen korlátozottak voltak és várhatóan a közeljövőben is azok maradnak.Az írásos anyag kiegészítéseként dr. Tisza István főmérnök érzékeltette, hogy az V. sz. bányaüzem beruházásának elhúzódása miatt elmaradásunk van a feltárásban. Gyakorlatilag ez a tény is hátrányosan érinti a fejlesztést (az idő sürgetése miatt), ugyanis a feszített termelési ütem jóval kevesebb időt hagy kísérletekre, új dolgok kipróbálására.
Hagyó Árpád üzemi pb titkár a fejlesztéssel, az újítások bevezetésével kapcsolatban a műszaki dolgozók érdekeltségét kérdőjelezte meg, s ennek mielőbbi megoldását sürgette.Biíjtor Béla üzemigazgató felhívta a figyelmet arra, hogy — amint az üzemi kollektíva bizonyítja — apró lépésekkel, de állandó fejlődéssel a hagyományos módszereken belül is jelentős eredményeket lehet produkálni.A hozzászólások után zárszavában Hagyó Árpád a jelentést jónak ítélte meg, s a kiegészítésekkel együtt a pb ülésnek elfogadásra javasolta.mélyszállító lift) és a kli Benedek Sándor

Felvételünk a 11. Pécsi Ipari Vásár megnyitásakor készült. Tudósításunk a 3. oldalon.
Csöndör László felvétele

Jóllehet, a nyár főként a szabadságolások, a pihenés az erőgyűjtés időszaka, de az első hat hónap termelési és gazdálkodási eredményeinek ismeretében bányaüzemeinkben már körvonalazódnak azok a feladatok, amelyeket az éves terv sikeres teljesítése érdekében végre kell hajtaniuk. Az első félév eredményeiről, gondjairól, problémáiról, a hátralevő időszak tennivalóiról kérdeztük Pethö Ernőt, a III. sz. bányaüzem főmérnökét.— A legfontosabbal kezdeném — mondja a főmérnök. — Az első félévi termelési tervünket teljesítettük. Ezen belül a nyersérc- termelés terén 100, a fémkilogrammnál 102,5, a vágathajtásnál 107,9 százalékon álltunk az első hat hónap után. A bányafúrás 121,7 százalékra teljesítette a tervét. Ugyanakkor pénzügyi és gazdálkodási vonatkozásban is eleget tettünk az elvárásoknak.— Ami gondot jelentett — és sajnos ebben a tekintetben a közeljövő sem sok jóval bíztat — az a létszámhelyzetünk alakulása. Már az év elején is alatta volt a vájvégi létszámunk a tervezettnek és a helyzet azóta csak rosszabbodott. Ráadásul ma már a kiszolgálók területén is (például gépészet, szállítás) létszámhiányunk van.— Hogy ennek ellenére mégis sikerült célkitűzéseinket teljesíteni, annak két oka van. Az egyik, hogy a létszámhiány ellenére a tervezettnél jobb (101,3 százalék) volt a műszakkiteljesítés. A másik, hogy nőttek a teljesítmények. A fejtésben 2,5, a vágathajtásnál 0,8, a bányafúrásnál 18,1 százalékkal javult a termelékenység az előző év hasonló időszakához képest.— A fejtési teljesítmények növelését úgy értük el. hogy az önjáró technikára a korábbinál is nagyobb terheket raktunk. A
Döntött a bizalmi testületEgyebek közt személyi kérdésekben is döntött a szakszervezeti bizalmi testület a június 30-i ülésén. A résztvevők meghallgatták 
Gyulai Sándornak, a vszb titkárának a beszámolóját az előző testületi ülés óta végzett munkáról, majd jóváhagyták a vállalati szak- szervezeti bizottság második félévi munkatervét. Ezt követően a testület titkos

tavaly kapott negyedik GHH és az új szervizkocsi beállításával ma már az üzem fémkilogramm termelésének több mint a felét az önjáró technika adja. A nagyfokú igénybevétel miatt azonban ezek a korszerű berendezések egyre inkább elhasználódnak. Vonatkozik ez első sorban a fúrókocsikra, amelyek a leggondosabb karbantartás ellenére igen rossz állapotban vannak. Legalább két új fúrókalapácsra lenne szükségünk, hogy problémáink megoldódjanak. Addig is — ezek hiányában — a hagyományos kézi fúrások számának növelésével próbáljuk a GHH-s terület termelésének a folyamatosságát biztosítani.— Javítani kell a baleseti helyzeten, mert búr a rossz mutatószámok oka egyrészt az a néhány áthúzódó baleset, amely már hosszú ideje sújtja az üzemet, de sajnos magas a gyakorisági szám is. Sokat várunk a baleseti oktatásoktól, amelyeken ma már videót is használunk.— A munkaidőalap javítása, a munkahelyek jobb megközelítése érdekében népest állítottunk üzembe a 12. szinten és az év második felében új liftek üzembehelyezését is tervezzük. Ha az engedélyeztetés megtörténik, jelentősen megrövidül a le- és kiszállási idő a 2/A. szint keleti területén dolgozók számára. A 12. szintre tervezett miniliftek pedig az ott létesített magas feltörésekben segítik majd a csapatok munkáját.— A nyári szabadságolások miatt nehéz időszak elé nézünk az elkövetkezendő hetekben. Várhatóan csökkenni fog a termelés, de bízunk abban, hogy az esetleges lemaradást az év hátralevő részében be tudjuk majd hozni — mondotta végezetül Petliő Ernő.
Nógrádi Gábor

választotta Galambos Györ
gyöt, a II. sz. bányaüzem körlet bányamérőjét.Ugyancsak titkos szavazás eredményeként a vszb mellett működő közgazda- sági munkabizottság vezetője Horváth Sándor, az Ércdúsító üzem munkaügyi vezetője lett, míg az ifjúsági tanács titkári teendőit a jövőben Szabó László, a IV. sz. bányaüzem csapatvezetővaj ara

Műszaki 
fejlesztés 
a II. sz. bánya'
üzemben
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40 éves a tervgazdálkodás
(Folytatás az 1. oldalról)1978-ban igen kedvezőtlenül alakult népgazdasági helyzetünk, a külföldi adósságállományunk éves növekedése meghaladta az egy- milliárd dollárt.

VAz 1981—1985-re szóló gazdasági terv a VI. ötéves terv volt. Ez a terv az egyensúly javítását, a szerkezet átalakítását jelölte meg alapvető feladatul, az életszínvonal tartása mellett. A tervidőszak során kiéleződtek a gazdálkodás kérdései. Fogyasztásunk összességében ismét meghaladta termelésünket. A gazdálkodás eredményei a fel- tételezéseket nem igazolták, így gyakorivá vált a köz- gazdasági szabályzók módosítása, amely jelentősen zavarta a vállalatok gazdálkodását, előrelátását.
VAz MSZMP XIII. párt- kongresszusa 1985-ben határozta meg a VII. ötéves terv gazdaságpolitikaiirányelveit, majd ennek alapján az országgyűlés törvénybe iktatta a VII. ötéves tervet az 1986—1990 közötti évekre. Alapvető célja ennek a tervnek a külgazdasági helyzet javítása, a gazdasági fejlesztés feltételeinek megteremtése, a szerkezetátalakítás és az életszínvonal szintentartá-

sa. Ma már nyilvánvaló, hogy e prioritások nem tarthatók. E célkitűzések közül a szerkezetátalakítás feladatai és a vállalati gazdálkodás hatékonysága javításának feltételei kerültek előtérbe. Gazdálkodási rendszerünk továbbfejlesztését szolgálja a nyugati országokban bevezetett és bevált ár- és adórendszer bevezetése, annak a hazai viszonyokra történő alkalmazása. Az MSZMP Központi Bizottságának közelmúltban hozott határozata állást foglalt többek között a hozzáadott értékadó és a személyi jövedelemadó bevezetése mellett, mint olyan eszközök alkalmazása mellett, amelyek a pénzügyi irányítás normatív jellegét szilárdítják, gazdálkodásunkat áttekinthetőbbé és hatékonyabbá teszik és igazságosabbá teszi a közteherviselést.Tervgazdálkodásunk e rövid, vázlatos áttekintése mutatja azon alapvető elv érvényesülését, hogy a gazdasági tervet nem szabad merev dogmaként kezelni, hanem azt a cselekvés olyan vezérfonalának kell tekinteni, amely hivatott a mindenkori gazdaságpolitikai célok megvalósítására, a kül- és belgazdasági kérdések rugalmas, átgondolt megoldására.
dr. Patla Károly

Bizonyítványosztás a Szolgáltató üzemben 
Ifjú Felnőttek

MALÉV-iroda nyílt Pécsett

Emlékezetes dátum marad tizenkét fiatalnak július 2-a. Bár reggel minden ugyanúgy kezdődött mint máskor, de később kiderült, kicsit más ez a nap. Valami befejeződött — a gyermek- és diákélet — és kezdetét vette egy új életforma.Tegnap még az édesanyjuk ébresztette őket reggel, rohantak az iskolába, izgultak, nehogy feleltessék őket. Délután villámgyorsan megtanulták a leckét, aztán nyomás focizni, motorozni. Most, hogy már kezükben a szakmunkásbizonyítvány, hivatalosan felnőtté váltak. A munkavégzés során nem áll mellettük az oktató, sok esetben önállóan kell dönteniük, s mindenért érezni és vállalni kell a felelősséget. A magánéletben furcsa lesz,
II szakszervezeti élet híreiKOVÁCS László, a BDSZ főtitkára július 23—24-én Pécsre, a Mecseki Szénbányákhoz és vállalatunkhoz látogatott. Aktuális gazdasági, társadalmi és szociálpolitikai témákról tájékozódott.

A
TELT házzal üzemelnek 

vállalatunk üdülői: a 200 
fős balatonfüredi és a 100 
férőhelyes balatonmária- 
fürdői. A külföldi csere- 
üdültetés keretében július
ban csehszlovák, augusztus
ban német vendégeket is fo
gadtak, illetve fogadnak.

A .AZ AUGUSZTUS 25-től szeptember 7-ig tartó üdülési turnusra mindkét üdülőben van még szabad férőhely.

hogy nem a szülőktől kapják a zsebpénzt, meg kell érte dolgozni. A farmert, cipőt saját zsebből fizetik, s a drága magnó árát is nekik kell megspórolni. Idén három esztergályos, öt lakatos és négy villanyszerelő ipari tanulót avattak szakmunkássá a Szolgáltató üzemben. Az előző években az itt végzettek 60 százaléka a vállalatnál helyezkedett el. Idén — megtörve az eddigi statisztikát — mind a tizenketten a vállalat kötelékében maradtak.A szakoktatók véleményezése alapján az üzemi KISZ-bizottság könyvjutalomban részesítette Keszler 
Jánost és Kelemen Feren
cet jó tanulmányi eredményéért, valamint Koch Zol
tánt a KISZ-bizottságban végzett munkájáért.

H. J.

VÁLLALATUNK jogse
gélyszolgálatát az első fél
évben több mint 400-an ke
resték fel (ez majdnem két
szerese az eddigi évek ügy
félforgalmának). A dolgo
zóknak változatlanul körül
belül a fele munkajoggal, 
vagy társadalombiztosítás
sal kapcsolatos problémája 
miatt fordult a jogsegély- 
szolgálathoz, de szükségese
ién a családjog, polgárjog, 
államigazgatás és egyéb te
rületeken is adtak jogi se
gítséget. A jogsegélyszolgá
lathoz fordulók körülbelül 
13 százaléka részére a per
beli képviseletet is biztosí
tani tudták.

dr. Roisz Andrásné

Különösebb hírverés nélkül nyílt meg Pécsett, a Rákóczi u. 50. I. emeletén a MALÉV Dél-Dunántúli Területi Igazgatóság irodája.
— Mi e szerénység oka? — kérdeztük dr. Farkas Ti

bor kirendeltségvezetőt.— Kétségtelen, hogy elmaradt az a szokásos kampány, amely az eddig már megnyitott szegedi, győri irodánál jellemző volt. Ennek pedig az az oka, hogy irodánk pillanatnyilag ideiglenes helyen működik. Végleges elhelyezése a Rákóczi u. 50. alatti épülettömb felújításától függ, ugyanis a volt motorbolt 200 négyzetméteres helyisége a kijelölt, végleges hely, de úgy tűnik, hogy ez az épület — már ami a munkálatokat illeti — újabb ele- fántosházi rekordot fog megdönteni.
— Mennyiben befolyásol

ja ez az önök munkáját?— Legfeljebb a forgalmunkat befolyásolja, egyébként mindazokat a szolgáltatásokat végezzük, amit végleges irodánkban is ellátunk majd. Ezek pedig a repülőjegy eladás a világ bármely pontjára, légi teherszállításra üzletkötés. Air Tours társasutak szervezése csoportoknak és egyéneknek egyaránt, valamint valutaváltás.— Köztudott, hogy a MALÉV AIR TOURS na
A KISZ-bizottság megtárgyalta

■m KISZ KB január 10-én hozott határozata alapján 
minden KISZ-szervczetnek át kell tekintenie 
kádermunkájának eddigi gyakorlatát. Mert, bi

zony az utánpótlás nevelésére sok esetben nem fordí
tanak kellő figyelmet, a káderutánpótlási terv sem ké
szült el mindig, így a személyi változások nem minden 
esetben voltak megalapozottak. S, mivel nekünk sem 
árt szétnézni a házunk táján, ezért a július 15-i ülésen 
a KISZ MÉV Bizottsága a kádermunka továbbfejlesz
téséről szóló jelentést tárgyalta elsőként.hez képest. Három párt- alapszervezet irányítása alatt működnek. Szokták mondani: „A sok bába közt elvész a gyerek. A négyszögülés az utóbbi időben — személyi változásokra hivatkozva — elmaradt. A Központban a társadalmi partnere a vállalat szociális igazgatója, ami bonyolítja a titkár amúgy sem könnyű harcát a jogaikért és a mozgalmi élet fellendítéséért. A testület véleménye szerint a tagság összetételéhez viszonyítva az évi két Alkotó Ifjúság pályázat túl kevés. Két javaslat az elhangzottakból: szervezzenek több, önálló politikai és szabadidős programot, s ezekre próbálják bevonni a KISZ-en kívülieket is. A titkár igyekezzen a háromfős vezetőséget olyan fiatalokkal bővíteni, akikkel együtt képes lesz az alap- szervezetet a régi színvona- ra felhozni. Egyedül nehéz lesz megbirkóznia a feladatokkal, tehát támogatókat kell keresnie. Egy már van _ a bizottságra maradéktalanul támaszkodhat.A kissé hosszúra nyúlt testületi ülés további részében a letelepedési hozzájárulás időarányos teljesítéséről adott tájékoztatót a gazdasági felelős, majd néhány szóban a magyarher- telendi gyermeküdültetést értékelte a testület.

Helstáb Judith

Általános tapasztalat, hogy a testületek nem kapnak kellő szerepet az utánpótlási és képzési tervek ösz- szeállításakor. A kádermunka bázisa gyakran szűk, az igazán rátermett fiatalok olykor kívül esnek a látókörön. Egy ötlet: alakítsunk a vállalatnál káderbankot! Kedvező gyakorlat, hogy a feladataikat magas színvonalon ellátó KlSZ-funkcio- náriusok több helyen az adott munkahely politikai és gazdasági utánpótlását képezik.Á jövőben feladatként határozta meg a testület, hogy az indokolt kádercseréket idejében hajtsuk végre, ezzel elkerülve a megalapozatlan, ötletszerű kádermozgást. Éljünk a beiskolázási lehetőségekkel, tegyük tartalmasabbá a vezetőképző táborokat. Lehetőség szerint juttassunk mé- vest a magasabb szintű apparátusokba.A fülledt meleg és a terem zsúfoltsága nem tántorította el a testületet, hogy a második napirendi pont, vagyis a Központ KISZ- alapszervezet munkájáról és káderhelyzetéről szóló írásos anyagot „darabokra” szedje. Csak úgy sziporkáztak a kérdések Czeglédi Ka
talinhoz, a titkárhoz, aki mindezekre elég tömören és tárgyilagosan válaszolt. A 39 fős alapszervezet több szempontból is speciális helyzetben van az üzemek-

gyon jó színvonalú társas- utakat szervez, s mi most ezeknek kívánunk egy nagyobb piacot keresni. Csoportoknak, brigádoknak repülős utakat szervezünk Drezdába, Prágába, Isztambulba és további csodálatos helyekre.
— A kirendeltség elneve

zéséből ítélve nemcsak Pécs 
—Baranya tartozik műkö
dési területéhez?— Igen! A hivatalos elnevezés Dél-Dunántúli Te rületi Igazgatóság, mert üzletkötőink útján dolgozunk Tolna és Somogy megyében is.

— Miben különbözik ez 
az iroda mondjuk egy 
IBUSZ-irodától, ahol tudo
másom szerint eddig is le
hetett repülőjegyet venni?

— A leglényegesebb szerintem az, hogy irodánk a GABRIEL II. számítógépes helyfoglalási rendszerbe bekapcsolást nyert, így szinte azonnal tudjuk biztosítani az utas által kért útvonalra a foglalást és természetesen a jegyet is.
— Gondolja, hogy ered

ményes lesz az iroda mű
ködése?— Nemcsak a kötelező optimizmus mondatja ezt velem, hogy megfelelünk a várakozásnak, hanem az eddigi eredmények is erre engednek következtetni. Szlogenünk kötelez bennünket, a MALÉV ugyanis tényleg egy „légi” jóbarát.

Taggyűlés után, kongresszus előttVállalatunk üzemeiben megtartották a Vöröskereszt alapszervezeteinek beszámoló és vezetőségválasztó taggyűléseit, amelyek az idén megtartandó vöröskeresztes VII. kongresszus jegyeiben zajlottak le. A téma aktualitása lehetővé tette, hogy a IV. sz. bányaüzem vöröskeresztes alapszervezetének titkárával, 
Kukái Lászlónéval beszélgessünk az éves munkáról, a jövő feladatairól és a közelgő kongresszusról.— Az elmúlt évben végzett munkákról szeretnénk egy kicsit bővebben szólni. Az éves munkatervben megszabott munkánkat személyekre osztva határozzuk meg, s amikor fontosabb feladatokat oldunk meg, munkánkba bevonjuk a bizalmiakat is. Sajnos az üzemorvos cserélődése, hiánya miatt az orvosi jellegű felvilágosító előadások és elsősegélynyújtó oktatások száma jelentősen csökkent. Ezt filmvetítéssel igyekeztünk pótolni. Leszállás előtt filmeket vetítettünk a dolgozóknak (elsősegélynyújtás alapjai, sebkötözés stb.). Az egészségügyi hónap keretében minden évben tisz- asági őrjáratot szerveztünk, melyen a vöröskeresztes aktívák is részt vettek. Patronáljuk a bükkösdi gyermekotthont, minden május elsején részt vesznek a felvonuláson és egésznapos programot szervezünk a gyerekek számára.

— Mennyiben befolyásol
ja az éves tervet a közelgő 
kongresszus és melyek a jö
vő feladatai?— Szeretnénk, ha a VII. kongresszus szervezeteinek munkájút kritikusan elemző, feladataink hatékonyabb
Őrségváltás utánEbben az évben vett búcsút a IV. sz. bányaüzem honvédelmi klubjának titkári teendőitől Dányi Zol
tán, aki több mint 20 évig irányította sikeresen a klub munkáját.Utódja Böhm Péter lett. Megkértük, tájékoztasson bennünket, hogyan sikerült az őrségváltás.— Nem voltam könnyű helyzetben — mondja az új MHSZ-titkár. — Hiszen köztudott, hogy Dányi Zoltán nagy szakértelemmel és odaadással vezette a honvédelmi lövészklubot. „ így természetes, hogy elsődleges feladatnak tekintjük az elért eredmények megtartását. Az üzem párt- és gazdasági vezetése minden vonalon a legmesszebbmenőkig segíti és támogatja a munkánkat. E jó viszony megtartására, illetve javítására törekszünk. Szeretnénk a minőségi munkánkban előbbrejutni és ezt a célt szem előtt tartva jó lenne, ha minél több fiatalt tudnánk bevonni rendezvényeinkbe. A sorköteles fiatalok felkészítésében is nagy segítséget igyekszünk nyújtani. És nem utolsó sorban itt vannak a tartalékosok, akiknek a szakmai-politikai ismereteik szintentartásában nyújtunk segítséget. Bár az elképzeléseket ilyen rövid idő alatt nem lehet még ma

Kukái Lászlóné a vöröske
resztes titkár.teljesítésére ösztönző eseménye lenne társadalmunknak. Tulajdonképpen a programunkat is ennek szellemében határoztuk meg és hajtjuk végre. Elsősorban szeretnénk a taglétszámot növelni, amelynek érdekében kollektívákat, munkavédelmi őröket szervezünk be. Egészség- ügyi felvilágosítással egybekötött filmvetítést tartunk dolgozóink részére a felolvasóban. Család- és nővédelem terén a gyesen lévő édesanyáknál és nyugdíjas dolgozóinknál teszünk látogatást. Ezen kívül az üzemi étkezdében, fürdőkben tartunk ellenőrzést, amelyet az üzemorvos bevonásával hajtunk végre. A nőbizottsággal közösen onkológiai vizsgálat szervezését tervezzük. Felkérjük a szervezet minden tagját, hogy újabb kezdeményezésekkel gazdagítsák munkánkat. ifj. Varga Győző

radéktalanul megvalósítani azért minden erőnkkel azon leszünk, hogy a honvédelmi klub minél sikeresebben működjön és hozzon sok elismerést a IV. sz. bányaüzemnek.
ifj. V. Gy.
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tiariung oyuia (szemoov Kalauzolja Kuruc az crucKiuuuKci.
Csöndör László felvétele

Vásárdíjas az ND-485-ös

Az egynapos vájár is kesereg

Alig néhány perccel a 11. Pécsi Ipari Vásár megnyitása után a Komarov Gimnázium folyosói még csendesek. Az egy\k második emeleti teremben a kiállított műszerek között egy eozin váza díszeleg, mely a Kutató-fejlesztő üzem vásárdíjas termékére a sűrűség- és nedvességmérő berendezésre hívja fel a figyelmet.Noha, a látogatók rohamát csak későbbre várják, a hátul berendezett kis tárgyalóhelységben épp most kötik a vásár egyik első üzletét. Igyhát Hartung 
Gyula, a Kutató-fejlesztő üzem műszergyártó részlegének a vezetője méltán elégedett, amikor a megállapodást követően végigkalauzolt a teremben.— Egy NP—424 P típusú négycsatornás nukleáris spektrométert rendelt meg nálunk a Baranya Megyei Tanács Kórház-Rendelőintézetének az igazgatósága — újságolja.

— Ez aztán igazán bizta
tó kezdet.— Kétségtelenül jól indult ez a vásár, de az igazsághoz tartozik, hogy ez a megállapodás már elő volt készítve. Az ilyen bemutatókon a szakemberek általában felmérik a kínálatot és csak később döntenek a megrendelést illetően.

— Milyen céllal mutatják 
be termékeiket a vásáron?

— Ismeretes, hogy a vállalat szeretné felfejleszteni a műszergyártást. Egyrészt azért állítottuk itt ki a termékeinket, hogy minél többen megismerhessék azokat, másrészt szeretnénk felmérni az igényeket. Nem titkolt célunk az is, hogyha megfelelő partner jelentkezik, bővíteni kívánjuk a kooperációs tevékenységünket is. A termékeink csaknem a felét a Gammával kooperációban gyártjuk, de Iáét évvel ezelőtt sikerült tető alá hozni egy megállapodást egy osztrák céggel is.! — Az előrelépés másik újjá a saját fejlesztés és. bár a magas költségek ezen a! téren elég szűk határokat szabnak, derűlátóak vagyunk.
; — Azt hiszem az, hogy 

egyik termékünk vásárdíjas 
lett, önmagáért beszél.— A sűrűség- és nedvességmérő berendezést tavaly fejlesztettük ki. Dicsekvés nélkül állíthatom, hogy tud annyit, mint a hasonló nyugatnémet, vagy amerikai műszerek, ráadásul az ára is igen kedvező. Csupán 40 százaléka a külföldiekének. Egyébként elsősorban olyan műszereket gyártunk, amelyek aránylag egyszerűek, olcsók és a jövőben is ezt az utat szeretnénk járni

N. G.

VillanyszerelőkKözhelyként szokták mondani, hogy a bányában az iparos — lakatos, villanyszerelő — akkor dolgozik jól, ha nem dolgozik. Vagyis, akkor megy a termelés, ha a napi rutinfeladatokon túl az iparosoknak nincs munkájuk, ha nem övék a főszerep.
Mádák Józseffel, a IV. sz. bányaüzem 6. szintjén dolgozó villanyszerelő csoportvezetővel beszélgettünk arról, hogy milyenek a feltételek ehhez a korántsem mellékes mellékszerep eljátszásához.— Általában a mi hat fős csoportunk feladata nem tér el az egyéb szinten működő csoportok feladataitól,, tehát elsősorban a szinten termelő csapatokat kell kiszolgálnunk. Ehhez jön néhány olyan speciális tevékenység, ami más szinten nincs, mint például a fúrókocsi, illetve a műhelyben a daru villamos szerelése.
— Nem tűnik soknak ez 

a hatfős létszám.— Valóban nem sok, szerencsére a mi csoportunk elég stabil, ami a mozgást illeti, így ha nincs semmi rendkívüli, akkor képesek zagyunk ellátni a feladatunkat.
— Tehát még elbírna a 

csoport további munkatár- 
lakat?— Igen, de azt hiszem, ?hhez az kellene, hogy a többi föld alatti csoportban

A Keleti akna 2. szintjén jókedvűen tárja ki az ajtót a főcsatlós.— Megérkeztünk, uraim. Minden jót, viszontlátásra!Alig haladunk valamit a főszállító vágat néma sötétjében, az egyik elágazásnál Medve László körletve- zető-helyettes egy ráccsal leválasztott kis kamrára mutat.— Itt lesz az új lift a 2/' A. szintre. A napokban készült el, már csak a bánya- hatóság engedélyeztetésére várunk. Jelentősen megrövidül majd a 2/A-n dolgozók ki- és felszállása, ha majd üzembe helyezhetjük.Kicsit odébb lekanyarodunk a főszállítóról és né-
is hasonló legyen a helyzet. Azért is mondtam, hogy szerencsére, mert másutt sokkal rosszabb a létszámhelyzet.Nagyon sokan leszámoltak az utóbbi egy, másfél évben — 10—12 fő — és helyettük nemigen jöttek új emberek. Ráadásul számos olyan rutinos szerelő ment el, akinek a szakértelmét, bányaismeretét egy új dolgozó nemigen képes rögtön pótolni.

— Szerinted mi az oka, 
hogy nincs utánpótlás?— Talán a pénzt említem. Jónéhányan úgy mentek el, hogy másutt, tehát nem bányában, közel azonos fizetést ígértek nekik.

— A 6. szinti csoportban 
akkor miért nincs mozgás, 
talán jobban fizetnek?— Nem erről van szó, hanem talán arról,’ hogy miután a csoport életkorát tekintve fiatal, a hangulat olyan, hogy kisebb a súrlódás a csoport tagjai között másrészt pedig a legtöbbje szerződéses viszonyban áll az üzemmel. Ezt csak azért említem, mert elképzelhető, hogy a légkör sokakat befolyásol a döntésben.

— Mi lenne a megoldás 
szerinted?— Elsősorban anyagilag vonzóvá kellene tenni a föld alatti villanyszerelőszakmát, akár mozgóbérrel másrészt toborozni kellene villanyszerelő szakmunkásokat. WesztI László

hány kunkor után megérkezünk az 5-ös csapat feltörése alá.Fönt Freitag Tibor csapatvezető nem éppen rózsás hangulatban fogad. A fenyőág kamrában — amit éppen hajtanak — baloldalon még sok a lerobbantott anyag, ráadásul az abléz robbantásával sincsenek túlzottan kibékülve.— Bizony jó magas lesz a bánya — csóválja a fejét a csapatvezető. — Nem tudom, miért fúrtak ezek mí- nuszosan, hiszen fönt addig a sima lapig úgy is lejön minden. Most aztán 9 tonna lesz a szakmány 6 helyett.
Parádai Csaba, aki épp tegnap tett vájárvizsgát, is kesereg: — Ráadásul olyan kínkeserves a szállítás, mert lent a döntő alatt csak

Az 5-ös csapat biztosít. Bedről Freitag Tibor csapat
vezető vájár, Parádai Csr. >a vájár és Legel István 
csillés. Berényi Tamás felvételekét csille fér el és a vattából nem tudjuk kihúzatni a telit.

— Az 5-ös csapat egykor 
a III. sz. bányaüzem egyik 
legjobb kollektívája volt. 
Hogy van az, hogy itt most 
nem éppen optimista a han
gulat?— Nehéz dolog ez — így a csapatvezető. — A régiek már jó ideje elkerültek innen. Nehéz volt a váltás, hiszen a társaság teljesen lecserélődött. Ez a szak most együtt van, de a másiknak

még alakulnia kell, hogy tényleg olyan eredményeket produkálhassanak, mint az elődeik.
— Ök is ilyen fiatalok?— Igen, ott is van egy jó vájár — mondja Parádai Csaba — és a harmadik ember is nemrég jött ide. Az elődje, aki egy ideig itt dolgozott, már hálistennek nincs itt. Nem volt kétbalkezes, de gyújtást kellett volna rajta állítani.
— Nehéz egy új embert 

beépíteni a csapatba?— Hát bizony nem a bányászok vágyálma, hogy állandóan oda kell figyelni valakire és irányítani. Ha tényleg ügyes srác kerül hozzánk, azzal lehet dolgozni, de kevés az ilyen.
— Kevés az új dolgozó?— Szerintem nem — kapcsolódik a beszélgetésbe

Lengyel István csilés. — Én februárban jöttem az üzemhez. Akkor tizenkettőn kezdtünk és csupán ketten maradtunk vájvégen. Sokan csak próba-szerencse alapon jönnek a bányához és, mert nagyon kemény munka ez, hamar is távoznak.— De ennek ellenére bízunk benne, hogy idővel ismét összeáll egy olyan 5-ös csapat, amilyen a régi volt — mondja végezetül Freitag Tibor.
Nógrádi

„A mozgalmat igyekszünk jól csinálni**

Ady Endre ifjúsági szocialista brigádA Kutató-mélyfúró üzem Szolgáltató üzemegységének Ady brigádja 1968-ban alakult. Volt mór „sima” brigád, volt ifjúsági, akart lenni komplex brigád is, pár éve ismét ifjúsági brigádként dolgozik.A brigád vezetőjével, Sas 
Józseffel beszélgettünk munkájukról, gondjaikról, terveikről.— A brigád 13 főből áll, valamennyien esztergályosok vagyunk. A szakmánk azonos, de ha felsorolom, hogy milyen társadalmi megbízatásaink vannak, elcsodálkozol a sokszínűségen. Tényleg a felsorolás erejéig: van szakszervezeti bizalmi, vannak tűzoltók, van KISZ vezetőségi tag, ifjúgárdista, munkásőr, MHSZ-tag. Három fiatalnak pedig most folyik a párttagságra történő felkészítése.

— Milyen eredménnyel

vettetek, illetve vesztek 
részt a brigádmozgalom
ban?— Legmagasabb elismerésünk eddig a Vállalat kiváló ifjúsági szocialista brigádja cím volt, amelyet a legutóbb tavaly nyertünk el. Ez évben megnyertük az üzemben a KISZ megalakulása tiszteletére indított rpunkaversenyt. Fiataljaink rendszeresen részt vesznek az FMKT által megszervezésre kerülő szakmai versenyeken. Idén Háber László elnyerte a Szakma Ifjú Mestere címet. Csatlakoztunk a nagy októberi szocialista forradalom 70. évfordulója tiszteletére meghirdetett munkaversenyhez, reméljük sikerül ott is az élmezőnyben végezni.

— Te tizennégy éve veze
ted a brigádot. Mire vagy 
a legbüszkébb?— Arra, hogy még brigád vagyunk! Hogy még csinál

juk és ezután is akarjuk csinálni ezt a mozgalmat! Nem akarom ragozni a brigádmozgalom jelenlegi helyzetét, van aki válságról is beszél. Nekünk tetszik az ifjúsági brigádok versenye, úgy érezzük, ez valamivel pezsgőbb, mint az „öreg” brigádoké. Egy dologról mégis szeretnék szólni, ez pedig a gmk-zás. A brigádban többen tagjai vagyunk gmk-nak, mivel más választásunk az anyagi gyarapodásra nincs. Nálunk sok a fiatal, van aki még csajádalapítás előtt áll, van aki ifjú házas, egv vagy több pici gyerekkel, gyes-en, levő feleséggel. Rengeteg pénz kell a lakásvásárláshoz.
— Beszélj társadalmi 

munkáitokról!— E munkáink zömét műhelymunkákon, szakmai feladatokkal végezzük, különösen az importpótló esz-

Az Ady Endre ifjúsági szocialista brigád. Egyed Imre felvételeközök gyártása terén vannak komoly eredményeink. Ilyen munkánk például a terelőékek gyártása, koronák gyártása stb.
— Célotok, tervetek?— Jól szerepelni a munkaversenyekben, jól és hibátlanul dolgozni és per

sze díjakat nyerni. Az előbb már elmondtam, hogy mi akarjuk csinálni ezt a mozgalmat, akkor pedig igyekszünk jól is csinálni. Áz elismerések, a díjak arra valók, hogy ezt a meglévő lelkesedést, kedvet még növeljék. Mert nem beszéltünk

az anyagi elismerés lehetőségeiről a szocialista munkaversenyen, a szocialista brigádmozgalmon belül, de azt úgy is tudjuk, hogy az a legkevesebb, amiért ezt a munkát végezni érdemes.
Ileresznyei Zsuzsa
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1. A III. sz. bányaüzem Kert
városban lakó dolgozói ismé
telten sürgetik a Hajdú Gyula 
és Egri Gyula utca keresztező
désében a forgalomban i 
lámpák felszerelését, mert a 
mostani helyzet rendkívül ve
szélyes. A gyalogosok alig mer
nek átmenni az úton.A sürgetésre Temesi Fe
renc, a KPM közúti igazgatóság igazgatója válaszolt.— A tervezés elkészült, ami azt jelenti, hogy még ebben az évben felszereltetjük a valóban veszélyes kereszteződésben a forgalom- irányító lámpákat.

2. Az Ércdús.tó üzem sépko- 
csitulajdonos dolgozói sérelme
zik, hogy a Diósi úton levő 
autójavító kisszövetkezetnél az 
elvégzett javítási munkáról nem 
adnak számlát.A sérelemre Makra Fe- 
rencné, a kisszövetkezet főkönyvelője válaszolt.— Az nem lehetséges, hogy nem adunk számlát, hiszen szigorú rendelet írja elő, hogy a legkisebb elvégzett munkáról is számlát kell adni, mert annak elmulasztásáért büntetést kell fizetnünk. Ha mégis előfordul ilyesmi, az szabálytalan, amit kérünk azonnal bejelenteni a szövetkezet vezetőségének.

5. A Kutató-fejlesztő üzem 
dolgozói 1985 szeptemberében az 
alábbi észrevételt tették: A ré
gi felüljárónál a város felé köz
lekedő autóbuszok Rózsa Fe
renc úti megállójában a járda 
keskeny, balesetveszélyes. A 
téglakerítés áthelyezésével a 
problémát meg lehetne olda
ni.Az illetékes — Péter Osz
kár, a KPM Közúti Igazgatóság főmérnöke — vála

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
augusztusi programjából 
Stúdiógaléria

14-tői a Kisgrafikai Bírótok 
Klubjának 25 éves kiállítása. 
A kiállítást megnyitja: Soltra 
Elemér festőművész, augusztus 
15-én 10.00 órakor. 10.20 órakor: 
a 25 éves jubileumi ünnepsé
get megnyitja: Csorba Tivadar 
Pécs Megyei Város Tanácsá
nak művelődési osztályvezetője. 
Ságvári Mozi

3- án: Bűnös hétvége (cseh
szlovák ülni).

4- én: A Sárkány útja (ame
rikai film).

10- én: A házibuli folytatódik 
(francia film).

11- én: Szerelem és galambok 
(szovjet film).

Az előadások IG.00 és 13.00 
órakor kezdődnek.

3. Reklámozzák a féltartós 
tejet a 39-es dandár úti tej
boltban. Reggel nem lehet má
sik fajta tejet kapni. Érthetet
len, hogy reggel 6.30 órakor 
nincs normál zacskóstej.A felvetésre Herczeg Sátáné, a bolt vezetője válaszolt.— A féltartás tejet országosan reklámozzák — tévé, rádió, sajtó stb. — így a mi vállalatunk is. Nekünk a boltban nem kell reklámozni, mert olyan keveset kapunk belőle, hogy — különösen nyáron — a többszörösét is el tudnánk adni. Nagyon ritkán, de előfordul, hogy nyitáskor nincs félliteres zacskóstej, de literes és kimért — kannás — tej mindig van.

4. A Ságvári Endre Művelő
dési Ház bejáratánál elmozdul
tak a betonlapok. Még nincse
nek öszetörve, de jó lenne mi
előbb megcsináltatni, mielőtt 
nagyobb kár keletkezik belőle.Az észrevételre Dezső 
Attila, a művelődési ház politikai munkatársa válaszolt.— Már megcsináltattuk a bejáratnál keletkezett hibákat. Azért nem került rá sor előbb, mert csak most kaptunk rá kivitelezőt.
szában elismerte a felvetés jogosságát és ígéretet tett az intézkedésre. Hogy dolgozóink véleménye mégsem pusztába kiáltott szó, azt az alábbi két fotó is bizonyítja. A problémát az alsó kép tanúsága szerint sikerült megnyugtatóan orvosolni. Gácsi Mátyás

Az Apáczai Csere János 
Nevelési Központ 
augusztusi programjából

1-én 9.00—12.00 óráig: Játékos 
úszóvetélkedő, szabadtéri já
tékok.

13-án 10.00—12.00 óráig: A
nyár hangjai — játékok a fo- 
notékában.

20-án 15.00—20.00 óráig: Ját
szónap és úttörűdiscó a Grun- 
don (Lötérdomb).

Belföldi társasútak: Pécsről 
induló túra autóbusszal: Duna
kanyar—Budapest. augusztus 
20—21. 2 nap részvételi díja: 
1320 forint.

Erősödő demokratimus a munkásszállón
szállólakók körében élénk vitát váltott ki a test

építők klubjának jelene és jövője. Az utób
bi időben olyan hírek keltek szárnyra, hogy 

megszüntetik a klub funkcióját és más célra használ
ják fel a helyiséget. Ez ügyben kerestük fel Fischer Je
nő szállóvezetőt és kértük, hogy tájékoztasson a valós
állapotról.

— Milyen céllal alakult 
meg a testépítők klubja?— Kerestük azokat a területeket dolgozóink számára, ahol érdemlegesen tölthetik el szabadidejüket. Mivel a helyiség adott volt, csupán a megfelelő programot kellett megtalálni. Ügy érzem, ez sikerült is ebben a formában.

— Időben ugorjunk egy 
nagyot. Miért érződött ve
szélyhelyzet a klub felett?— A szálló önkormányzati bizottsága lépett fel a terem igényével, hogy e helyiség a jövőben a kulturális célt szolgálja. Itt kapott volna helyet a videoszoba, valamint a kulturális és sporttrófeák és díjak állandó kiállítása.

— Ezek szerint eredmé

Ahol mindig nyár van — Kuba (II.)Az ország körülbelül tengelyében megtett 1000 kilométeres gépkocsin való utazás lehetőséget adott Kuba különböző tájaiba való bepillantásra.Havannától keletredombos vidék terül el, amelyet nagykiterjedésű síkság követ. Az út mentén narancs-, banán-, mangó-, pálmaligetek váltakoznak cukornád ültetvényekkel.Csodálatosan szép, festői látvány a pálmafás szavanna. Kuba nemzeti fája hol magányosan, hol ligetszerű- en, egész Kubában fellelhető.Különös szépségével tűnik ki közöttük a királypálma, melynek minden részét hasznosítják: leveleit tetőfedésre, törzsét építkezésre, olajos magvát pedig Illatok etetésére használják fel.Ami számomra a városok, "alvak utcáit járva nagyon feltűnt az, hogy a kubai emberek nyilvános helyeken milyen csinosan, jólöl- tözötten jelennek meg. Pedig' — főleg vidéken — még nagyon komoly lakásgondokkal küszködnek, az édesvíz is — főleg a száraz évszakban — erősen korlátozottan áll rendelkezésre. Bizony Holguinban is előfordult, hogy csak a harmadik napon indult meg a szolgáltatása.De hogyan is kerültem sl Kubába? A Nemzetköz Földtani Expedícióban dű jozó Magyar—Kubai Komplex Földtani-Geofizikai Csoporthoz kaptam meghívást a radiometrikus-nukleáris technika betanítása, átadása céljából. A geológus
Forma I. II. Magyar Nagydíj 

versenysorozatra 1987. augusz
tus 7—9-ig jegyeket biztosítunk. 
Mintegy 150 fajta hazai üdülés
ből válogathatnak a program- 
lüzetben. Várjuk a jelentkezé
sét az alábbi elméken: IBUSZ 
Pécs, Széchenyi tér 8. Telefon:
12-148. IBUSZ Komló, Kossuth 
L. u. 40. Telefon: 82-020.

Közönségszervezeői tanfo
lyam: Üjpetre, 1987. augusztus 
20—30.

A tanfolyamra azoknak a la
kótelepen élő 16—26 éves fiata
loknak a jelentkezését várjuk, 
akik szertnék kivenni részüket 
a különböző Ifjúsági közössé
gek, csoportok szervezésében, 
vezetésében. Szeretnék gyara
pítani a közösségi kulturális 
munkához szükséges ismeretei
ket, szeretnék fejleszteni ké
pességeiket.

nyes volt a szállólakók vé
tója?— Igen, mert az önkormányzati bizottság terve nem talált teljes megértésre a szállólakók 'körében.

— Emellett volt még egy 
fontos érvelés a klub mel
lett!— Igen. Közismert, hogy a szálló kulturális és pénzügyi helyzete nem a legjobb. Ahhoz, hogy kirándulásokat szervezzünk, autóbuszt béreljünk és egyéb rendezvényeket és kiadásokat finanszírozni tudjunk, pénzbevételi forrást kellett keresnünk.— S, találtak?— Igen. Mégpedig a testépítők klubjában.

— Milyen formában?— Ügy, hogy a bérlő havi 7000 forint terembért fi-
és geofizikus mérnökökből álló kis magyar társaság éppen kinntartózkodása alatt ünnepelte kiküldetésének hároméves jubileumát.Kutatási területük Havannától körülbelül 800 kilométerre levő Holguin kor. nyéke, ahol jelenleg már a befejezés előtt állnak. A geológia dokumentációt elektromos szelvényezés és karottázs egészíti ki. Az expedíciónál együtt dolgoznak a kubai és magyar szakemberek, a segéderőt a kubaiak biztosítják. A kutatási területen korábban légi-geofizikai felvételek történtek és a folyó vizsgálatok elsősorban a kapott érdekesebb adatok földi ellenőrzését, pontosítását szolgálják. Felmerült az igény a radiometrikus eljárások alkalmazása iránt is, melyhez az expedíció szovjet és magyar gyártmányú műszerekkel rendelkezik. A hordozható radiomé- tereik elsősorban a MÉV KFÜ termékeiből kerülnek ki. Ezért is kértek segítséget vállalatunktól ezek terepi alkalmazásának elsajátításához.Szakmai szempontból tnomra is szolgált néhány érdekességgel a kinntartóz-
Viharkár az öntödében
A dolgozók a tűzriadóterv szerint cselekedtek1987. július 3-án az. esti órákban egy nagy kiterjedésű viharzónából sűrű villámcsapások közepette, szinte átláthatatlan vízfüggöny esett. 20.00 óra körül erős robaj rázta meg az öntöde falait és légterét. Az öntöde dolgozói a villám- csapást követően szétnéztek aZ épületen kívül is. Az udvarban lévő csavarkompresszor épületéből sűrű, fekete füst jelent meg, majd később a lángcsóvák is felcsaptak a magasba. Elsőként Kövesi Zoltán művezető észlelte a tüzet. Az észlelést követően azonnal a tűzvédelmi oktatásokon elhangzottakat, illetve a tűz- riadó tervben leírtakat hajtotta végre. Azonnal riasztotta az öntödében dolgozókat a tűz oltására, majd

zet és így a befolyó pénzösszeggel pótolni tudjuk a hiányt. Ez, viszont már' az összérdekeket szolgálja.
— Az új szerződés új 

edzőt is jelentett?— Igen. A régi edző egyéb okok miatt elment, most új tréner irányítja az edzéseket.
— Az előző edzőnél elő

fordult, .hogy az ingyenes
ség mellett a lakóknak 
mégis fizetniük kellett. 
Hogy történhetet ez meg?— Akik tájékozottak voltak, nem fizettek, a tájékozatlanok pedig igen, mert a régi edző nem szólt...

— Eszerint bezsebelte a 
pénzt?— Ezt nem én mondtam!

— Befejezésként biztosít
va látszik a klub fennma
radása, jövője?— A vállalat és a szálló helynövekedési igénye határozza meg a testépítők klubjának a jövőjét!

K. M.

kodás. Például az eddigi gyakorlatomban még nem tapasztalt alacsony térrészt, rikus háttérértékek jelentkeztek, amely a területen uralkodó ultrabázisos kőzeteknek tulajdonítható.Néhány napot Havannában is tölthettem, ahol az Országos Földtani Kutató Vállalat főgeológusával és l'őgeofizikusával találkoztam. Tőlük kapott tájékoztatás során értesültem, hogy Kuba geológiai-geofizikai kutatásában a KGST-or- szúgok szakemberei vesznek részt elsősorban. Minden műszertechnikai és módszertani segítséget örömmel fogadnak. Remélik, hogy a vállalatunk által gyártott berendezéseink megállják a helyüket az expedíciós munkában és általános alkalmazást nyernek.A helyszínen szerzett tapasztalatok arra is rámutattak, hogy milyen változtatásokra, módosításokra van szükség ahhoz, hogy műszereink a speciális klimatikus viszonyok közt is megbízhatóan működjenek.Túl a szakmai vonatkozásokon, gazdag élményekkel tértem vissza ebből a különleges, szépfekvésű országból.
Vados István

telefonon értesítette az állami tűzoltóságot. Mire az állami tűzoltóság megérkezett, az öntöde dolgozói 16 darab 12 kilogrammos poroltó készülékkel a tüzet lokalizálták. Szerencsére személyi sérülés nem történt, az anyagi kár viszont jelentős. Későbbiek folyamán a szakértői bizottság hiteltér- demlően megállapította, hogy a tüzet a transzformátorállomást ért villám- csapás okozta. A tűz oltásában önfeláldozóan vett részt 
Kövesi Zoltán művezető, 
Molnár István öntő, Reb- 
mann Béla öntvénytisztító, valamint az ÉDÜ dolgozói.A tűz továbbterjedésének megakadályozásáért és az oltásban önfeláldozó részvételükért mindenképpen dicséretet érdemelnek.

Fodor János

Konzultáció
közép
iskolásoknak

Vállalatunknál lezajló generációváltás egyik feltétele a jól képzett középszintű vezetők, aknászok képzése. A tanulást, mely vállalati és egyéni érdek, a IV. sz. bányaüzemi KISZ- bizottság támogatta. Erről a támogatásról beszélgettünk 
Vagyon József KlSZ-titkár- ral.

— Milyen kezdeménye
zést vezettetek be az elmúlt 
oktatási évben?— Üzemünkben 24 fiatal vett részt állami oktatáson, ebből 7 fő geofizika, a többiek a bányaipari 2 és 4 éves szakán tanult. A levelező szak nehezebb, mint a nappali, ez tette indokolttá, hogy a legtöbb gondot okozó tárgyakból, aki igényt tartott rá, konzultáción részt vehetett, öt egyetemet végzett fiatal vállalta, hogy rendszeresen foglalkozik a középiskolásokkal.

— A jövőben milyen fog
lalkozásokat terveztek?— Az edidg bevált konzultációkat a jövőben is végezzük. Az 1987/88-as évre 42 fő jelentkezett üzemünkből középiskolába, zöme bányaipariba. Így a foglalkozásokat ki kell terjesztenünk a felvételi vizsgákra előkészítőkkel is. Valamennyiünk érdeke, hogy a tavábbtanulók jó szakemberekké váljanak, ehhez akarunk mi is segítséget nyúj
tani.

Tóth János

DicsekvésMég napjainkban is vannak dicsekvő emberek, amolyan Háry Jánosok. Az üzemből sem hiányoznak, szeretnek nagyokat mondani, egyszóval dicsekedni. Aztán vannak, akik ritkán szólnak, de akkor velősen. Ez történt a közelmúltban is Hogy miként?Az történt, hogy a fiatal szaki nagy lelkesedéssel mesélte társainak, mely szerint őt imádják a nők. Különösképpen az egyik, aki szerinte úgyannyira, hogy azt a kijelentést tette, hogy még a világ végére is elmenne őérte.Aztán várta a hatást, míg az öreg János szaki akkurátusán meg nem szólalt.— Hát tudod mit mondok én neked? Legénykoromban én is így vélekedtem, nekem is ilyeneket mondott az a lány, aki később a feleségem lett. Hogy mi történt? Nem telt el egy esztendő, hogy összeházasodtunk. Nem jött az értem a világ végére, csak a sarki kocsmába, ha azt mondtam, hogy egy csomag cigarettát veszek és tíz perc múlva nem mentem haza. Így aztán gyakorta alig tudtam lenyelni egy korsó sört.— Nem másért mondtam el neked, csak okulás céljából. Mert a lányok sem olyan szegények, hogy ígérni ne tudnának, míg meg nem történik a menyasz- szonytánc. Mert aztán az is előfordulhat, hogy férfitánc lesz asszonyi nótaszóra, otthon!
Kiss József
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Fiatal műszakiak Mit kell tudnunk a rizikofaktorokról 1.

Várhegyi

A Miskolci Nehézipari Műszaki Egyetemen szerezte diplomáját 1980-ban. Az egyetemi évek után a Kutató-mélyfúró üzemben kezdte pályafutását, geofizikus mérnök. Sokan azt tartják róla, hogy a szakma megszállottja. Tény, hogy mindennapi munka és a család mellett van kedve és energiája az állandó továbbképzésre. Az MTA hároméves levelező tagozatán két évet már sikeresen elvégzett. Nemzetközi szimpóziumok, külföldi tanulmányutak — mondhatni —- rendszeres résztvevője. És nemcsak szemlélője és hallgatója ezeknek a tudományos rendezvényeknek, hanem maga is tartott mór néhány előadást nemzetközileg újszerű kutatási eredményekről, módszerekről — mint például a KMRK, vagyis Komplex Mélységi Radiológiai Kutatás. Ez a módszer úgy a nemzetközi, ttünt a hazai szakemberek körében nagy érdeklődést váltott ki.
— A kutatómunkához, il

letve ahhoz, hogy eredmé
nyek is szülessenek, nélkü
lözhetetlen az alkotói légkör. 
Ez a piciny iroda bizony 
nem úgy fest, mint egy ku
tatólaboratórium. De van
nak-e hasonló beállítottsá
gú kollégái?

Tanulságos balesetek
F. A. május 15-én 11.00 óra

kor sérült meg a IV. sz. bá
nyaüzem 5. szintjén. A 15. ke- 
rülövágat bővítésén dolgoztak. 
V. p. szakvezető vájár PPN—1 
típusú sűrltettlevegős rakodó
géppel rakodott, majd a tele 
csillét a rakodógéppel tolta a 
nyolcasváltó felé, F. A. a sín 
mellett állt. Megcsúszott és 
jobb lábfejét a csillekerék 
megzúzta.

Az üzemi vizsgálat a szakve
zető vájárt tette felelőssé a 
baleset bekövetkezéséért, mert 
nem tartotta meg, illetve nem 
követelte meg a MÉV Szabály
zat 4.4.2. 12. pontjában leírt 
szabály betartását:

........rakodás alatt a rakodó
gépnél csak a gép kezelője tar
tózkodhat, a gép 3 méteres 
körzetében más személynek 
tartózkodni nem szabad."•

Z. S. május 11-én az V. sz. 
bányaüzem 7. szintjén 5 darab

András— Az iroda valóban kicsi, de ez egyáltalán nem gátol minket abban, hogy törjük a fejünket, megvitassunk egy-egy újszerű ötletet. Szívesen jövök reggelente az üzembe, mert azt csinálhatom, amit szeretek. Környezetemben vannak „hasonszőrű” munkatársak, akikkel kiválóan együtt tudok dolgozni. Közülük is kiemelném Gerzson Istvánt 
és Baranyi Istvánt, akiket szakmailag és emberileg egyaránt példaképemnek tekintek.— Annak ellenére, hogy az üzemben áldásukat adták a kutatómunkára és nem kell különféle adminisztrációval töltenem a munkaidőt, a munka érdemi részét otthon végzem. Feleségem is szakmabeli, így odahaza sem egyedül kell megbirkóznom a feladatokkal.Az atomenergia korában mind nagyobb szükség van és lesz az urániumra. Az újabb lelőhelyek felkutatásának első fázisa a földtani kutatás. András egy ilyen kutatóprogramnak a munkatársa. A lehetséges célpontokon kívül azon is mesterkednek, hogy miként lehetne egyszerűbben, könnyebben és olcsóbban felszínre hozni az ércet.

— Mennyire elismert az 
ön által végzett elméleti 
munka? Nemcsak erkölcsi, 
hanem anyagi vonatkozás
ban is értem.— Az erkölcsi elismerésre nem panaszkodom, de anyagilag sajnos nincs becsülete. Ez persze országos gond. Üzemünktől elsődlegesen a fúrási folyóméter teljesítését kéri számon a vállalat, a földtani kutatások így némileg háttérbe szorulnak. A megszerzett adatok feldolgozása területén vannak hiányosságok.

— Az itt eltöltött hét év 
azért azt bizonyítja, hogy 
az üzemmel való kötődés 
kölcsönös.— Alapjában véve elé- gedet vagyok a munkahelyemmel. Olyasmivel foglalkozom, amire vágytam. Támogatják a továbbtanulásomat. A jól képzett munkatársak közt lehetőséget látok a szakmai fejlődésre. És az sem mellékes, hogy családomnak kényelmes lakást biztosított a vállalat.

Helstáb Judith 
Fotó: Egyed Imre

pallót húzott fel a feltörésbe 
az alapvágaton elhelyezett vit- 
lával. Az egyszeres hurkolással 
összefogott pallók a feltörésben 
elakadtak, amit a kötél ránga- 
tásával próbált kiszabadítani. 
A pallók a hurokból kicsúsztak 
és az egyik visszaeső palló bal 
térdét felhasította.

Z. S. az alábbi szabályokat 
szegte meg:

7.7.1.5. Az elakadt anyagot 
csak felülről szabad megköze
líteni és kiszabadítani. A kötél 
rángatása tilos.

7.7.1.6. Amikor az anyagot a 
feltörésbe beirányitották, a fel
töréstől legalább 2 méter távol
ságon kívül kell tartózkodni, 
hogy az áramkimaradás, rossz 
kötözés vagy egyéb ok miatt 
visszaeső anyag balesetet ne 
okozzon.

7.7.2.4. A szállítani kívánt 
anyagot kétszeres hurkolással 
kell a vltlakötélhez erősíteni.

Balaskó Tibor

M

A magas vérnyomás 
betegségről

agyarországon az elmúlt 15 évben az összes 
betegségek között a szív- és a keringési be
tegségek részesesedése évről évre fokozato

san emelkedett. 1985-ben már csaknem 75 százalékot tett 
ki. Ezt a statisztikák egyértelműen bizonyítják. A szív
ós keringési betegségek kialakulásának háromnegyedé
ben döntő szerepe van a magas vérnyomásnak, illetve 
szövődményeinek.A már kialakult érelváltozások megfordíthatatlanok, a további megbetegedések és halálesetek megakadályozásának egyetlen módja a megelőzés, az érbetegséget előidéző úgynevezett rizikófaktorok (magas vérnyomás, elhízás, dohányzás, cukorbetegség, alkohol, stresszhatások) kikapcsolása, illetve ezek minimumra történő csökkentése.Cikksorozatunkban elsőnek a magas vérnyomással foglalkozunk.A hazai felnőtt népességben a betegség aránya 10— 15 százalékra tehető. A II.,III. és IV. sz. bányaüzemekben történt felmérés adatai alapján megállapítottuk, hogy bányászaink között több a magas vérnyomás, mint az országos átlagnépességben, illetve a baranyai férfilakosságban. Meg- , lepő volt, hogy ez a gyakoriság a 40 év alatti korosztályra is vonatkozik.Üzemegészségügy i szolgálatunk 1987. január 1-től aktív magas vémyomásgon- dozási programot indított, melynek célja az újonnan felfedezett magas vérnyomás betegség további előrehaladásának és a szövődmények kialakulásának megakadályozása, valamint az eddig ismert és gondozott betegek rendszeres ellenőrzése, az újabb szív- és érbetegségek megelőzése.Mit kell tudnunk a magas vérnyomásról?1. Minden esetben kivizsgálást igényel. Meg kell állapítani a betegség okát, némely esetben nem önálló kórkép, hanem egyéb betegség kísérő tünete. A kivizsgálás alapvető része az orvosi vizsgálat, laboratóriumi — röntgen, EKG és szemfenék — vizsgálat. Speciális esetben kórházi, illetve klinikai felvétel szükséges. Ez különösen a fiatal korosztályra vonatkozik.2. A magas vérnyomás jól kezelhető, a gyógyszerek

újitások
A vállalat június végéig az alábbi újításokat fogadta el hasznosításra:
II. SZ. BANYAÜZEMGyenes Elemér, Schóber Ferenc: SZBKNSZ lafetta- tartó görgős csapágyazása (80 000 forint).Kovács Zoltán: Léghűtő- reteszelés víz- és légáramra (35 000 forint).Káldi Lajos: Hidraulikus kasemelő (B).Kiss Károly: Elektrohid- raulika aknamunkához (B).

SZOLGÁLTATÓ üzemCsicsók István: Akna jelzés regisztráló (B).Beck József, Kozma István, Szilágyi Géza: Sod

széles skálája áll rendelkezésünkre. Korai stádiumban megakadályozható a betegség további rosszabbodása, illetve a szövődmények kialakulása. A gyógyszeres kezelést természetesen csak orvos irányíthatja, ismerve a gyógyszerek hatásait, mellékhatásait és, hogy egyéb betegségek fennállása esetén melyik gyógyszer adható és melyik nem. Éppen ezért nagyon fontos, hogy egy orvos kezelje és gondozza a beteget mégpedig az, akinek rendelkezésére állnak a korábbi betegséggel kapcsolatos adatok.3. A kezdődő magas vérnyomás önmagában nem okoz panaszt, mégis kezelni kell. Sokak előtt érthetetlen, hogy miért kell gyógyszert szedni, amikor semmi panasz nincs. A panaszt a már kialakult érszövődmények okozzák és ekkor a folyamat már visz- szafordíthatatlan. Ezt nem szabad megvárni. A fejfájás a fenyegető agyvérzés tünete, a szívszorítás a fenyegető infarktusé, a lábfájdalom a kialakult érszűkületé, a veseelégtelenség pedig szinte teljesen tünetmentesen alakul ki a veseerek pusztulása miatt. A magas vérnyomás gondozásának (rendszeres ellenőrzés, gyógyszeres kezlés, a betegség haladásának folyamatos észlelése) éppen az a célja, hogy az életet veszélyeztető szövődmények ne tudjanak kialakulni.4. A kialakult magas vérnyomás betegség nem gyógyul meg soha, de rendszeres ellenőrzéssel és gyógykezeléssel egyensúlyban, normális szinten tartható, megelőzhetők a szövődmények. Tehát a magas vérnyomásos betegek élete végéig elelnőrzés és gyógyszeres kezelés alatt kell állnia. Nagyon sok bajt okozott már az a tévhit, hogy „most már normális a vérnyomásom, elhagyom a gyógyszert”. Ilyenkor jön az extrém vérnyomáskiugrás és

ronyfonógép (320 000 forint).Bugyik János, Sándor Ferenc: ZR—G kompresszor távjelző és tehermentesítő (62 000 forint).Hágen Ádám: Porelszívás reteszelése az iszapkaparó- hoz (55 000 forint).Horváth Zoltán, Kozma István: Érzékelő présgépvezérléshez (60 000 forint).Sebők Miklós: Csuklós szívóernyő lengőköszörűre (30 000 forint).Guba Márton: Készülék csapágyház esztergáláshoz (18 000 forint).Németh István: Bányász- lámpák formálása (96 000 forint).

Felvételünkön Kovács László, a BDSZ főtitkára adja 
át dr. Fenyvesi Éva főorvosnak az „Üzemegészségügy 
a bányászokért” emlékplakettet a legutóbb lezajlott 
IV. Országos Bányaorvosi kollakviumon. Archívnem egyszer a végzetes következmény.Üzemegészségügyünk valamennyi orvosa és nővére szívesen vesz részt a gondozási programban, mindannyian tudjuk, hogy ez az egyik legfontosabb módja a további szív- és érbetegségek és ebből eredő katasztrófák megakadályozásának. Amikor az, orvos vagy nővér visszarendeli ellenőrzésre a beteget, az a dolgozó saját érdekében történik és bízunk abban, hogy mindenki élni fog a felajánlott lehetőséggel. Eredményt csak úgy lehet elérni, ha a beteg együttműködik orvosával.5. A magas vérnyomásos beteget gondozási füzettel látjuk el, amelyben szerepelnek a kivizsgálás eredményei, a gyógyszeres kezelés és az ellenőrzött vérnyomásértékek. Nagyon fontos, hogy a beteg a gondozási füzetet mindig magánál hordja. Olykor életmentő lehet például, ha sürgősségi betegellátás történik (hirtelen rosszullét, baleset, eszméletlen állapot stb.), hogy az első észlelő orvos vagy intézet tudjon arról, hogy milyen gyógyszeres kezelés alatt áll a beteg, milyen gyógyszert tilos adni ilyen esetben. Mindez a betegek érdekében történik akkor is, ha ez az egészségügyi dolgozók többletadminisztrációjával jár.Következő cikkeinkben az egyéb rizikófaktorokkal kívánunk foglalkozni.

dr. Fenyvesi Évacsoportveztő belgyógyász főorvos
ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEMPéter Géza: kénsavnyo- matás jelzése (B).Iíorzitzky György, Kom- lós József: Elektronikus kaszkádszabályozás feltárásnál (95 000 forint).

KUTATÓ-MÉLYFÚRÓ
ÜZEMVarga István: TGL szivattyú hidraulikus emelőhöz (29 700 forint).Czencz László: Karos cső- palástlyukasztó (31 400 forint).Czencz László: Kéziszerszám csővégek szabályozásához (23 500 forint).A zárójelben lévő számok azt a többletnyereséget jelölik, amit a vállalat az újítások alkalmazásával éves szinten ér el.(B): Balesetveszélyt, az egészségre káros tényezőket csökkentő, vagy a munkahelyi körülmények javítását szolgáló újítás. Hasznossága pénzben nem mérhető.

Az orvos válaszol
Mit együnk 
és igyunk 
nyáronItt a nyár, tombol a kánikula, szenvedünk és szomjazunk! Ez az az időszak, amikor akarva és akaratlanul is megfeledkezünk a helyes táplálkozás és folyadék megválasztásáról. Mi jó, mi rossz? Erre a kérdésre kértünk választ dr. Hor

váth Katalin szakorvostól, aki készéggel adott felvilágosítást e témában.
— Mi a legfontosabb, mi

re ügyeljünk, hogy őrizhet
jük meg belső háztartásunk 
rendjét, vagyis mit együnk 
és igyunk a nagy hőség
ben?— A nagy hőségben folyadékveszteségünk nagyobb (például izzadás), ezért ennek a pótlása a legfontosabb, hogy a szervezetünkben ne boruljon fel a só- és vízháztartásunk. Elsősorban rostos üdítőitalokat ajánlok, ha lehet kerüljük, vagy mérsékeljük a szénsavas italok túlzott fogyasztását.— Figyelem! Tartósítószer-érzékenyek figyeljék az üvegen, illetve dobozon levő feliratokat. Ugyancsak felhívnám a figyelmet arra is, hogy egyes tonikok chinint tartalmaznak, de ezt a gyártó cégek ugyancsak feltüntetik.— A másik megszívlelendő jótanács: a szokásos déli ebéd helyett, illetve a leves pótlására fogyasszunk rostos italt (barack, alma, körte stb.). A táplálkozás terén kerüljük a zsíros és füstölt húsételeket, helyette ajánljuk a különböző főzelékeket, vagy sovány hús fogyasztását, póroltan.— Mérsékeljük a tészta, illetve a különböző édességek fogyasztását, helyette együnk minél több gyümölcskészítményt. A lényeg: együnk minél több vitamint. A kisgyermekek részére ajánlatos minél több hideg citromos teát adni, elsősorban hasmenés, napszúrás vagy túlzott hőség esetén. Nagyon vigyázzunk a tejre és tejtermékekre, mivel ebben a melegben könnyen romlanak. És még egy, kerüljük az alkohol túlzott fogyasztását. Különben is ez az az időszak, amikor könnyebben meg- szabdulhatunk fölösleges kilóinktól, ha egy kicsit ügyelünk az említett feltételekre.

Kovács Miklós
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A Kutató-itiélyfúró üzem MHSZ klubja a közelmúlt
ban nagysikerű honvédelmi napot rendezett a 39-es 
dandár úti iskola 7.—8. osztályos tanulói részére. Ké
pünkön Varga Béla, a vállalati MHSZ kimagasló egyé
nisége — aki több évtizede fáradhatatlanul — ma is 
tanítja az iskoláskorú gyerekeket.

Bodai József felvétele

SZMT Kupa hírei

A verseny indulásának izgalmas percei az orfűi tavon.
Csöndör László felvétele

Július elsején került sor az 
SZMT Kupa összetett úszó- és 
halfogó versenyére az orfűi ta
von. Az előző években szép si
kereket elért mévesek ezúttal 
a Szolgáltató üzem fiataljainak 
kivételével csak statiszta szere
pet töltöttek be. A halfogó 
versenyben a mieink nem ju
tottak „kapáshoz”, azaz nem 
értek el helyezést az első 15 
csapat között. E sikertelenség 
után némi kárpótlást nyújtott 
a Szolgáltató üzem fiataljainak 
szereplése, akik nagy küzdelem 
után a harmadik helyen vé
geztek, ezzel tovább gyarapí
tották pontjaik számát.*

Nem kísérte szerencse a nő: 
kézilabdázóink pályára lépé
sét Szentlőrincen. Lányaink 
megérdemelt vereséggel vonul
tak le a pályáról. Ezzel elbú
csúztak az SZMT Kupa továb
bi küzdelmeitől.

Remekeltek a teniszezők. 
Üjabb találkozókkal folytató
dott az SZMT Kupa bajnokság. 
A fináléban esélyes csapataink 
közül a II. üzem, a Kutató
mélyfúró üzem, a III. üzem 
„A”, a III. üzem „B” egyaránt 
remekelt. Üjabb győzelmeikkel 
bejátszották magukat a legjobb 
kilenc csapat közé. K. M.

ÖNYVAJÁNLÁS

N. VARGA GYÖRGY:
VICCKOSAR

Az 1930-ban megjelent, nagy
sikerű Viccmagazin folytatása 
a Viet kosár című gyűjtemény.

A két kötet elsősorban abban 
különbözik, hogy a Vicckosár 
nem szorítkozik a nőkkel, csa
ládi élettel, neveléssel, szere
lemmel kapcsolatos viccekre, 
mint elődje.

A kötetet N. Varga György 
válogatta és Endrődi István 
karikatúrái egészítik ki.

Közelet
KISS MARTON
MEGKEZDTE
SZABADSAGÁT

Kiss Márton erőgépkezelő 
augusztus 1-én megkezdte 
éves rendes szabadságát.

A győztes csapat: Darázs János, Mázik Jenő, Radó 
István, Szabó Ferenc, Szilágyi Géza, Unyi Péter, Ve
res József és Foór János a labdarúgás helyi szervezője, 
irányítója és örökös rajongója. A képről hiányzik: 
Durovics Ferenc, Cselei Zoltán és Kollár László.

Egyed Imre felvétele

A jólismert közmondást hűen követte a Kutató-mélyfúró kispályás

LabdarúgásVáratlan meglepetést melnek ki dicséretet. Az szerzett híveinek a Szolgál- évek óta gyengélkedő ÉDÜ tató együttese. A múlt évi ezúttal sem lépett előre. A ezüstérmes csapat a közép- mutatott játékuk alapján mezőnyben fejezte be tava- többre képesek, de mit ér a szí szereplését. A játékos szép játék gól, illetve győ- állomány nem változott, zelem nélkül? A Modellező épp ezért meglepő a gyen- csapat előnyére legyen gébb szereplésük. A pilla- mondva, hogy a sok vere- natnyi helyezésük nem je- séget is sportemberekhez lenti azt, hogy év végén is méltóan viselik el, mert ök itt fognak tanyázni. A le- ebben a versenyben a játé- hetőség adott és reméljük kot, az önmaguk szórakoz- a dobogó közelébe kerül- tatását tartják elsődlegesnek. A szebb napokat is nek és ez így helyes, megért Kutató-fejlesztő A táblázat végén foglal együttese 50 százalékos sze- helyet a IV. üzem „B”. Já- replésével, kevésbé lehet tékuk alapján csak erre elégedett. Tudásuk alapján volt képes az újonc csapat, több van az együttesben. A A tavaszi bajnokság fölmutatott játékuk és a hát- lyamán a legtöbb gólt a rányos ponthelyzetet ismer- Klub együttese szerezte (48), ve kevés a valószínűsége a a legkevesebbet viszont a nagyobb mérvű előrelépé- listavezető IV. üzem „A” süknek. A II. üzem Alma- csapata kapta (8). Javult a siék kiválásával alaposan csapatok fegyelmezettsége, meggyengült. Nem talál kulturáltabbá vált a játé- magára az újjáalakított kosok számára, az öltözőegyüttes, elsősorban nem sí- helyek bővülésével, a kikerült az új játékosok be- szolgálás. Ami rossz mailleszkedése. radt, az a pálya állapota.A Központ továbbra is Azaz csak volt. Mert a nyá- öreguras játékával szerepel, ri szezonban megkezdték, Fő, hogy játszanak az egész- illetve befejezéséhez köze- ségük megóvása érdekében, ledik a játéktér teljes fel- A MÉV Szálló legénységét újítása és ősszel újonnan elsősorban nem a fényes borított, jó minőségű, vö- szereplés, hanem a sport- rös talaj várja a pályára szerű helytállásukért érdé- lépőket.
A TAVASZI BAJNOKSÁG VÉGEREDMÉNYE

IV. üzem „A” 12 11 _ 1 43— 8 22
Kutató-mélyfúró 13 1(1 2 1 41—18 22
III. üzem 12 9 — 3 34—13 18
Anyagosztály 12 9 — 3 26—15 18
öntöde 13 8 1 4 37—21 17
Klub 12 6 3 3 48—32 15
Szolgáltató 13 7 1 5 2G—25 15
Kutató-fejlesztő 12 G — 6 17—18 12
II. üzem 13 5 — 7 21—23 10
Központ 13 2 4 7 19—41 8
MÉV Szálló 12 3 1 8 15—30 7
ÉDÜ 12 o 1 9 12—36 5
Modellezők 12 1 1 10 15—46 3
IV. üzem „B” 13 — 2 11 10—39 2

K, ■M.

Nyugállományba vonult: Marton Jenő föld alatti fúrómester (II. sz. bányaüzem) ; Friss Ferenc vájár, Peczőli József segédvájár, Horváth Gyula aknász, Darázs Mihály vájár (III. sz. bányaüzem); Töreki János vájár, Szalai József robbantómester (IV. sz. bányaüzem), Papp Lajos betanított munkás, Balogh József fürdőkezelő, Vészeli Lajos- né laboráns, Bogdán Zoltán

HÍREK

villanyszerelő (Ércdúsító üzem), Fábián János fúrómester, Kiss Dezső geoló- dojno,óinfcnni, gus technikus, Denich Béla villanyszerelő (Kutatómélyfúró üzem); Kollár Ferenc külszíni csillés, Her- zsenyák József öntvénytisztító, Monok József gépkocsivezető (Szolgáltató
Felsőfokú dicséret

A Kutató-mélyfúró másodszor is kupagyőztesmilyen felemelő érzés újra Következett a Debrecen, rése már nem a véletlen visszatérni a siker színhe. akárcsak a múlt évi döntő- műve,. hanem tudatos, jól lyere es ott újabb dicsose- dattal lépett ellenük pályá'_ felkészült, elszánt együttes get szerezni. ra, hogy számukra a dön- fénylő sikere volt. Ezt aDe lássuk mi történt jú- tétlen is elegendő a végső szép sikert fegyelmezett június végén Szombathelyen, győzelemhez, a debreceni- fokuknak és az eredményes A tízfős sportküldöttségünk mieink pedig a^kupa^meg- kpnt^támádásoknak kö- június 27-én az esti órák- tartására. És következett a szönhették. Ezzel még nem ban érkezett a vasi fővá- mérkőzés. A várt, nagy’' rherülf ki a siker, mert Kol- rosba. A sorsolást kő- küzdelem elmaradt,’errőí : a Wr Laci 12 góljával máso- vetöen a fiúk bizakodva mieink gondoskodtak, miu- dik let a .góllövők versenyé- várták a szombaton kezdő- tán 3:Ü-ás eredménnyel ben, míg Szabó Feri a tor- dő kupameccseket. A 36 kezdték a második félidőt, :na legjobb kapusa címet csapat 9x4-es csoportban Hogy mégis szoros lett a nyerje. el a 36 „portás kö- küzdött a csoportgyőze- mérkőzés, az annak tulaj-' zül (7 mérkőzés, 30:5-ös góllemért. A fiúk sikerrel vet- don,ítható, ahogy ilyenkor arány).,ték. mindkét találkozójukat, lenni, szokott, a biztos ve- És álljon itt elismerés- Következett a győztesek zetés tudatában és az elő- ^ént azon játékosok neve, újabb körmérkőzése a dón- t u .. reményében akik yjabb sikert kovácsol-lőbejutásért. Darázsék ezt s , tak, tovább öregbítve'a vál-az akadályt is elhárítot- a játékosok lazabbia fogtak.-.]^jaf és az üzem jó hírne- ták! Bekerültek a hármas a találkozót és így az ellen- Vét:. Szabó Ferenc, Szilágyi döntőbe. Az első találkozót fél a befejezés előtt két al- Géza, Kollár László, Unyi a Budapest étterem égyüt- kalommal is szépíteni tu- Péter’ ^ázs János Mázik labdarúgó csapata, Szom- tese ellen játszották 2g-as . Jenő, Veres József, Radobathelyen: Jöttek, láttak, vezetes után vegei tdmeny-győztek! Kísért a múlt és ben 2:1 alanyban győztek.

Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14. sorában Arnold 
Zweig egyik aforizmáját közöljük. Megfejtésül e két sort kér
jük beküldeni 1987. augusztus 10-ig; a szerkesztőség címére. A 
helyes megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Kisasszony — 
angolul. 15. Finom vászon. 16. 
Hitrap. 17. Nemzetközi szerve
zel), 19. Erbium. 21. Kilencszáz- 
ötyen római számmal. 22. 1101 
róíjpai számmal. 23. Hím állat. 
23.|‘Azonos betűk. 27. Napszak; 
28. i Germanium. 29. Szomorú-, 
sáa. 31. Zenei műszó. 33. Ra
don. 34. Irodai kapocs. 35. Ro
gyadozik. 37. Pinceszag. 33. N. 
P. 1411. Jelezte. 42. Rangjelző. 44. 
Feltételes kötőszó. 45. Német 
névelő. 47. Kacat." 48: Olaj — 
angolul. 50. Kenőanyag. 521 Ki
kötőváros. 54. llurvg posztó. 57, 
Fiáyel. 58. Középen tanul! 59., 
Azbnos római számok. '00.' Azol 
nos betűk. 62. Kötelező. 65. Ál
lóvíz (lord.). 66. Város Jugosz
láviában. 67. Hosszú kard.,.,69. 
Férfinév. 70. Keresztül; 71. Dél- 
ínibrikai pénzegység. 72. Att'n- 
szil. 74. Jelenleg. 75. Latyak. 76.

Cirkónium. 78. Aria — fran
ciául. .79. Álarc közepe! 80. Ki
csinyítő. 83. Korrövidítés. 85. 
Csille. 80. Becézett név. 83. 
Előre ront. 91. Kötőszó. 92. For- 
télyos.

Függőleges: 2. Uncia — an
golul. 3. Páratlan garasai., 4. 
Elme. 5. Szintén ne. 6. Közé
pen megy! 7. Idegen tagadás. 
8. Város — angolul. 9. Kés vá-. 
górésze. 10. Cár betűi. 11. Ein- 
stenlum. 12. Y, M. 13. Szobaha
tár. 18. Hím állát. 20. Evőesz
köz. 23. Szemét mereszti. 24. 
összeütközik. 26. Kábítószer
fogyasztó. 27. Jelzőkészülék. 29. 
Petőit tábornoka. 30. Szövetke
zeti szerv. 32. Protaktínlum. 33. 
Száguldó. 36. Kóstoló közepe! 
39. Vulkáni kőzet. 41. Páratla
nul tropa. 43. Paripa. 46. Tete
jére. 49. Levegő. 51. Lantán. 53. 
Tiltószó. 55. Bal betűi. 57. He-

________ _________L______ _ v.es eső. 61. Tavaszi gyümölcs,
. 03. L. O. Á. 64. Nagy edény.
| 68. Arzén. 71. Kettő 73. Szám-

Dód is Tózspf spopH ' nxv- ,74’ ídegen név. Nőilíoais jozsei segea- nev 79, Ltengyel város. 81. Nemi
fölé. 82. Rövid alumínium. 84.
Szúr. 85. Lopva figyel. 87. Inté
zőbizottság. 88. Erbium. 89.
Strázsa. 90. Sír. 91. P. E.

Juhász Károly

Iüzem)munkás, Balassa Ferenc lakatos (Kutató-fejlesztő üzem); Szalmási Tivadarné takarítónő, Milhoffer Miklós portás (Központ).
Nyugállományba került 

ezúton is 
megköszönjük a vállala
tunknál végzett eredményes 
munkájukat, s nyugdíjas 
éveikhez kellemes pihenést, 
jó egészséget kívánunk.Meghalt: Hideg Gyula területi főmérnök (Központ).

Lapunk július elsejei számá
ban megjelent keresztrejtvény 
helyes megfejtése:

Az eget is e tájon 
vászonfény lepi el 
s csillog mert üvegtálon 
ül, a földi eper.

Könyvjutalomban részesül
nek: Talcácsné Kemény Teréz 
(Pécs, Kállai Éva tér 2., 113.), 
Lőrincz Edit (Cserkút, Alkot
mány u. 23.), Kozma László 
(Pécs, Kis Ftórián u. 19.).

dott. (3:2). • ■ -■ ■Az újabb' kupa ibegnye- Jenö, Veres 
István, Cselei Zoltán.

K. M.
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Aggasztóan 
sok a baleset

Biztonság- 
technikai 
értekezlet 
a Központban— Üt év óta nem voltak ilyen rossz mutatószámaink — állapította meg Kö
teles László osztályvezető azon a munkaértekezleten, ahol a biztonságtechnikai szakemberek a vállalat második, negyedévi baleseti és munkavédelmi helyzetét értékelték.Az előzetesen közreadott írásos jelentésből kitűnik, hogy mind a gyakorisági szám, mind pedig a balesetekből eredő kiesett mű- szakszámmutató felette van a megtűrtnek. A statisztikák alapján úgy tűnik, hogy bányaüzemeink közül csak a XI. sz. bányaüzemben elfogadható a helyzet. Itt az előző negyedévhez képest kevesebb baleset történt.

Mészáros Endre, az üzem biztonsági mérnöke ezzel kapcsolatban elmondta, hogy a javulás főként annak köszönhető, hogy lassan megszűnik a „kétlaki- ság”, az emberek egyre inkább megszokják az új körülményeket, az új üzemet.
Ádám Károly, a III. sz. bányaüzem biztonsági mérnöke arra hívta fel a figyelmet, hogy az igen rossz kiesett műszakszámmutatót főként a sok áthúzódó baleset okozza. Megemlítette, hogy olyan kisebb kézsérülésekkel — melyekkel korábban az orvosok bizonyos idő után már könnyebb munkára irányították át a sérültet —, ma hónapokig vannak táppénzen a dolgozók. Ugyanakkor az is előfordult mór, hogy egy közeli településen, az ottani körzeti orvos, nyílt sebbel sem vette táppénzre a sérültet.
Rokodi Géza biztonsági mérnök arról szólt, hogy aIV. sz. bányaüzemben történt nagyszámú baleset előreláthatólag kihat majd a harmadik negyedévre is. Az áthúzódó balesetek tovább ronthatják a kiesett műszakszámmutatót.
Németh Lajos bányaművelési osztályvezető annak a véleményének adott hangot, hogy az áthúzódó balesetek kétségtelenül rontják a statisztikát, de a legfőbb gond a magas gyakorisági szám.Végezetül átadták a második negyedévi baleseti verseny győzteseinek díjait. A bányaüzemeknél ezt ismét a II. sz. bányaüzem, míg a külszínieknél a Szolgáltató üzem érdemelte ki.

N. G,

Sikeres félév, szép eredmények

Mérlegkészítés
a ll-V-ös sz. bányaüzemben

Legutóbbi beszélgetésünk óta közel fél év telt el.
Akkor az 1986-os esztendő második félévéről, az ered
ményekről, a gondokról, a II.—V. sz. bányaüzemi ket
tősségről beszélgettünk. Most, a nyár végcfelé járva 
az elmúlt félév történéseiről kérdeztük Bujtor Béla 
üzem igazgatót. Hangsúlyozottan az elért eredmények
ről és arról, hogy mi változott, illetve vátozik az el
múlt, elkövetkező hónapok alatt az üzem életében.— A tervünk volumenben — válaszol Bujtor Béla — hasonló a tavalyihoz. A különbség az, hogy azonos nyersérctonna termelés mellett több fémet kell adni ebben az évben. Ugyanakkor kevesebb vágatfolyóméter kihajtása a feladat. A feladat nehézségi fokára utal az, hogy a tavalyi tervezettnél 23 fővel kevesebb vájvégi létszámmal kell mindent elvégeznünk. Természetszerűleg a tavalyi tervben rögzítetteknél nagyobb teljesítményekkel.— Minden mutatót figyelembe véve az első félév teljesítése sikeresnek mondható. A nyersérctonna tervünket 102,7 százalékra teljesítettük, annak ellenére,1 hogy a 'vágatokból nem kaptuk meg a tervezett nyersércvolument. A hiányzó nversércmennyisé- get fejtésből kellett pótolni. A fémkilogramm-telje- sítés 102 százalékos. A vá- gathajtási tervet 111 százalékra teljesítettük, csupán a bányafúrás maradt el a tervétől 3 százalékkal. Vájvégen nem tudtuk tartani teljes mértékben a lecsökkenteti létszámtervet sem, féléves átlagban két fővel a tervezett szint alatt maradtunk. Ez szinte kénysze-
A jövő leté6teményesei 

Kilencvenkilencen tettek vájárvizsgátImmár hagyomány, hogy a vállalati vájártanfolyamokat követően bensőséges ünnepség keretében megjutalmazzák a legkiválóbbakat.Július elején a Központ kistanácstermében negyven ifjú vájár gyűlt össze, akik kitűnő, illetve jeles eredménnyel végezték el a vá- jártanfolyamot.Nagy Zsigmond személyzeti osztályvezető megnyitóját követően Németh Lajos bányaművelési osztály- vezető röviden értékelve a vájárvizsgák tapasztalatait, szólt arról ‘ a felelősségről, mely a fiatalok új beosztásával jár. Felhívta a figyelmet arra, hogy bár a most végzett 99 fiatal megfelelő alapokat szerzett, de a

rített bennünket a nagyobb teljesítmények elérésére, amely végül is fejtésen 3 százalék, vágaton 3 százalék teljesítménytöbbletben realizálódott.1— A termelési arány nagymértékben eltolódott az V. sz. bányaüzem felé. A j nyersérctonna 72 százalékát, a fémkilogramm közel 7C százalékát már az V? sz. bányaüzemi ércvagyonból termeltük.4j— Költségek tekintetében igen szoros keretből gazdálkodtunk és az előző évekhez hasonlóan most is csák többlettermeléssel sikerült a gazdaságossági határokon belül maradni. Bérben sajnos nem tudtuk a tervezett szintet tartani. Jelentős mértékű béralaptúllépés jelentkezett annak ellenére, hogy a forint/mű- szak tekintetében az 1986- os bázisszint alatt maradtunk. Gazdálkodásunkat javította — és, ha kis mértékben is, de bérproblémáinkon is enyhít —, hogy kiszolgáló létszámunkat féléves átlagszinten a tavalyi tényhez viszonyítva 37 fővel, az idei tervszámhoz mérve 12 fővel csökkentettük.— Szép eredményeket értünk el a műszakgazdálkodás terén. A fizetett sza-

továbbiakban is szükség lesz arra, hogy szakmai tudásukat, ismereteiket gyarapítsák. Többségük két év múlva — ha kellő gyakorlatot szereztek — szakvezető vájárként tevékenykedik majd.A bányaművelési osztály- vezető annak a reményének is hangot adott, hogy az ifjú vájárok közül mind többen jelentkeznek majd a bányaipari technikumba, hiszen — bár a bányászokra is nagy szükség van — kevés az aknász és a termelésirányító robbantómester. Ráadásul a jelenlegi állomány hetven százaléka a ’90-es évek elejére „kiöregszik”, így mór most gondoskodni kellene az aknászutánpótlásról.

badságnapokat nem számítva több, mint öt és félezerrel kevesebb volt a kiesett műszakszóm a fizikai állománynál, mint az 1986-os év hasonló időszakában. Másszóval ennyivel több műszakot teljesítettek dolgozóink. A fentebb már említett magas vájvégi teljesítmény mellett, ennek a racionális műszakgazdálkodásnak köszönhető legfontosabb tervszámaink túlteljesítése.— A termelési arány eltolódásából érzékelhető, hogy a II. sz. bányaüzemi területről egyre több dolgozó kerül át az új üzembe. Az üzemvezetés úgy döntött, hogy szeptember elsejével mindenki átköltözik a II. sz. bányaüzemből az V. sz. bányaüzembe. Ezek a dolgozók az V-üs szállítóakna negyedik szint, jén létesített kilépőn és személyszállítási útvonalon, valamint a két üzemet ösz- szekötő léggurító rendszeren keresztül érik el a jelenlegi, eddig a II. sz. bányaüzemi telephelyről működtetett munkahelyeiket. Közülük szeptembertől már csak egy fejtési brigád dolgozik a klasszikus bakonyai területen, a többi az V. sz. bányaüzemi ércvagyonból termel.— Az idei bányásznapot a hosszú évekig tartó kettősség után először ünnepeljük úgy, hogy az új üzem területén együtt lesz végre az egész üzemi kollektíva — mondotta végezetül az üzemigazgató.
V. T.

Végezetül Vezérigazgatói dicséretek és pénzjutalmak átadására került sor. Vezérigazgatói dicséretet azok kaptak, akik vájvégi dolgozók és a vájárvizsgán kitűnő eredményt értek el. így: Csendes László, Déri Béla, Nagy József, Tisza Péter (II. sz. bányaüzem); Béres László, Gyulai Zsolt. Öze Béla Zoltán, Parádai Csaba, Tamási László, Scheffer Attila (III. sz. bányaüzem); Belső Jenő, De- bertin Nándor, Hantosi János, Nagy János és Nemes Ernő (IV. sz. bányaüzem).További tizennyolc fiatal — akik vájvégen dolgoznak és jeles eredményt értek el, illetve nem vájvégiek, de kiválóra vizsgáztak — pénzjutalmat kapott.
N. G.

■ *

Cser György montázsa

Alkotmányunk
ünnepén

ugusztus húszadika, első királyunk napja, a középkori Magyarországon a királyi törvénykezés időpontja volt. A XVIII. század végétől kezdve körmenetben hordták körül az úgynevezett Szent Jobbot (István király ereklyeként őrzött jobb kezét). A Szent Jobbot a tatárjárás idején a mai Dubrovnik ferences kolostorába rejtették, onnét Mária Terézia hozatta Schönn- brunba, majd Budára 1771- ben. Szent István napját először 1818-ban József nádor tette rendeletileg nemzeti nappá, amit azonban az 1848-as forradalom után egy ideig nem lehetett megünnepelni. Csupán a múlt század vége felé rendezték meg, nemzeti zászlós felvonulás formájában. 1938-ban, a nagy király halálának 900. évfordulója alkalmából törvényileg ismét nemzeti ünneppé nyilvánították.Az 1880—90-es években vált szokássá, hogy a vidéki lakosság az aratás után ezen a napon fellátogatott a fővárosba. A ’20-as évek végétől, a vendégforgalom növelése érdekében, visszatérően sor került az úgynevezet Szent István-hetek- re, sok-sok látványossággal. Ezen a napon frissen learatott búzából különböző tárgyakat — koszorút, kosarat, lámpást — fontak és ajándékoztak egymásnak.1943 óta augusztus húszadika az új kenyér, 1949-től pedig az alkotmány ünnepe.Mit tudunk, „ha álmunkból ébresztenek” az alkotmányról? Mérhető-e „fel- mérésszerűen” ez a tudósunk, s egyáltalán mennyit kell, vagy mennyit illik ró

la tudnunk? Nem tudom, végül is kinek, hogy jelenik meg. Lehet, hogy legtöbbünk egy mondatot sem tudna idézni belőle, s mégis tudjuk szinte valameny- nyien. Nem azt állítom, hogy ismerjük, többet hiszek ennél. Az, hogy egyetlen hétköznapunkat sem volnánk képesek békességgel végigélni, hogyha nem volnánk a Törvény tudatában. Amely ugyanúgy jelenvaló, mint a természetiek, a nem ember szabta, de az embertől felismert, a közösség tudatába iktatott, s a létezésben alkalmazott törvényszerűségek. Még, ha megfogalmazása, egyes részletei változók is. Nem a törvény maga, ami módosul, azonban, hanem fel. ismerésének határozottsága és alkalmazásának valóság- tisztelete.éha persze oktatni sem ártana azt, ami országhatáraink között az érvényes jog- (és kötelesség) rendszer szabályozó elve. Nem ártana, mondjuk alkalmanként kioktatni róla azt, aki tudattalan, vagy (kivált) tudatosan sérti. Vizsgázni azonban kell belőle. Tesz- szük ezt naponta tízmillió, s valahányan. Lehet, hogy nem mindig jelesre. De minden „feleletet” összeté- ve: jóra legalábbis mindenképpen.Felnézek az utcanévtáblára a falon és az ALKOT- MÁNY-t kérdezem: mit tud ő mirólunk?Azt válaszolja, hogy kü- lön-külön egyikünket sem tudná így, kapásból idézni. De a szellemünket érti és szüntelenül tanul minket, mert ő is vizsgázik, belőlünk.
dr. Tóth Mária
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Mennyit
pereskedünk?Dossziék tucatja, elintézetlen ügyek halmaza sorakozik a jogsegélyszolgálat asztalán. A tavalyi évhez viszonyítva megduplázódott— több, mint 400 — a jogi panaszok száma. Mivel magyarázható ez a növekedés— kérdeztük dr. Kóbor Bé
lától, a jogsegélyszolgálat vezetőjétől, valamint azt, hogy hogyan tudnak eleget tenni — változatlan létszám . mellett — a megnövekedett feladatoknak?— Forgalmunk tényleges okát nem tudnám megmondani. Mint minden, ez is indokolható a nehéz gazdasági helyzettel. Az emberek érzékenyebben, körültekintőbben figyelik az életüket átszövő tjogi szálakat, s a vélt sérelmeket tisztázni szeretnék. Az általunk nyújtott- szolgáltatás — a fogadott ügyvéddel szemben — ingyenes. S manapság rákényszerülnek a dolgozók, hogy ha nem muszáj, ne költekezzenek. És ezért a munkánk sikerébe vetett bizalmat is felhoznám magyarázatként, hisz azok a dolgozók, akiknek eredményesen végződött az ügyük, természetes, hogy jó véleményt alkotnak rólunk és alkalmasint ajánlják másoknak is a jogsegélyszolgálatot.— Papíron ugyan négyen látjuk el a feladatokat, de ténylegesen ketten dolgozunk. A panaszok igen széles skálán mozognak: társadalombiztosítási és munkajogi esetek a leggyakoribbak, de polgárjogi és családjogi perek is akadnak szép számmal. Ez a sokszínűség próbára tesz minket. Bizonyíthatjuk képességünket, munkánk nem egyhangú. Ugyanakkor minden területen napra kész információkkal kell rendelkeznünk, ismernünk kell az állandó változásokat. Egyébként, ha a sajtó nem néz utána, hogy növekedett-e, vagy csökkent a munkánk, akkor ez fel sem tűnt volna nekünk. Aki felkeres minket tanácsért, vagy képviseletért, azt csak akkor utasítjuk el, illetve mondunk nemet, ha az ügy — az általa elgondoltak szerint — teljeséggel kilátástalan.
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Latjuk majd a bányásznapon

Készül az idei bányásznap nagy meglepetése, a bányamúzeum.
Csöndör László felvétele

A lépcsők a bányába vezetnekA Mecseki Szénbányák és a Mecseki Ércbányászati Vállalat vezérigazgatói még 1979-ben megállapodtak abban, hogy tovább kell fejleszteni, az akkor már létező, Pécsi Bányászati Gyűjteményt. Növelni kell a kiállítási alapterületet, és meg kell valósítani egy föld alatti bemutatót. Mindez olyannyira jól sikerült, hogy a Bányászati Gyűjtemény azóta Mecseki Bányászati Múzeum rangra emelkedett, s 1981 bányásznapjára átadásra került a Káptalan utcai föld alatti Kőzetek világa nevű bemutató.A városi tanács és a Janus Pannonius Múzeum kezdettől fogva támogatta e nemes törekvést. Az elképzelés igaz egybeesett azzal a kormányszintű törekvéssel is, hogy a város köztudott pincegondjainál nemcsak, mint veszélyforrást kell számbavenni, hanem a lehetőségekhez mérten élni kell a hasznosíthatóságukkal is. A csaknem 400 méter hosszú pincében hazánk leghosszabb ilyen jellegű föld alatti bemutatóját tervezgették már akkor az ügy lelkes patrónu- sai. Az eredeti elképzelések szerint az 1982-es bányásznapra adták volna át a földalatti bányászati bemutatóhely nagyobb részét, folytatásaként a Kőzetek világa gyűjteménynek.Az anyagiak hiánya azon
Váci Mihály neve kapocsA Veszprémi Ingatlankezelő Vállalat Váci Mihály szocialista brigádja kezdeményezésére — még 1978- ban — országos találkozót szerveztek a magyar iroda, lom jeles költőjének, Váci Mihálynak nevét viselő brigádok. A találkozó szervezése ürügy volt arra, hogy a különböző tájakon más és más tevékenységet végző brigádok beszélgethessenek a brigádmozgalomról, gondjaikról, azokról az eltérésekről és azonosságokról, melyekkel nap mint nap élnek. Az idei — miután 3 évenként rendezik — immár 4. országos találkozó résztvevőit Békés városa látta vendégül július 24—26 között.Az ország minden részéből 57 brigád képviseletében több, mint 120 fő vett részt, köztük a IV. sz. bá

ban, mint mindig és mindenütt, úgy itt is béklyóként akadályozta a megvalósítást. Igaz, 1981-től folyamatosan kisebb-nagyobb munkák a pincerendszerben mindig is voltak. Az elmúlt évben aztán a városi tanács anyagi támogatásával felgyorsultak az események, s kezdetét vette az utolsó nekirugaszkodás, az ez évi bányásznapra történő átadási határidő kitűzése. Ekkor már végérvényesen kikristályosodott, hogy itt mutatják be a mecseki szén- és uránbányászat, valamint a Bányászati Aknamélyítő Vállalat termelési tevékenységét, a szemléltető technológiákat és berendezéseket. A három vállalat összefogásának eredményeként a munkálatok az utolsó simításoknál tartanak. Ottjár- tunkor — július végén — már szinte minden bérén, dezés a helyén volt, a vágatok és fejtések már ekkor jól imitálták a bányabeli körülményeket. A föld alatti bányászati bemutató- hely jól ad ízelítőt a három bányavállalat tevékenységéről, s jól szemlélteti az avatatlannak a bányabeli technológiákat.A látogatók a Kőzetek világa föld alatti kiállítóteremből lépnek be a bányászati bemutatóhelyre. Itt egy lejtős vágat fogadja az érkezőt, a benne

nyaüzemben dolgozó három Váci brigád — a 71-es, a 26-os és a 34-es csapat — képviselői is.Az előadások mellett, melyek a brigádmozgalom helyzetéről, az emberi kapcsolatok kérdéséről stb. szóltak, lehetőség nyílt kötetlen tapasztalat- és véleménycserékre is, illetve a vállalat képvsieletében ott lévő brigádok kezdeményezésére a továbbfejlődést segítő egyezség született. A brigádok megjelent képviselői megegyeztek abban, hogy létrehoznak egy országos szervezetet, amelynek feladata: összehangolni a brigádok különböző tevékenységét, élőbbé tenni a kapcsolatokat. Az öt fő képviselettel működő vezetőség egyik tagja a vállalat dolgozója lesz.
Wesztl László

elhelyezett kötélpályás anyagszállító szerkezettel és egy lanovka imitációval. A vágatrendszer keleti szárnyának elején az aknamélyítők vakakna hajtási imitációjával találkozunk. Tovább haladva a szénbányászat mindennapjait láthatjuk, a különböző fejtési módokon, technoló. giákon keresztül. Látható itt bányamozdony, népeskocsi, csille, különböző fémtámok, biztosító szerkezetek stb. A pincerendszer, vagy ha úgy tetszik, vágat- rendszer nyugati szárnya az uránbányászat hétköznapjait szemlélteti. Itt is különböző vágat- és fejtésbiztosítási módokat szemlélhet meg a látogató, de ugyanígy a munkákhoz elengedhetetlen berendezéseket, gépeket, szerszámokat is szemügyre veheti. A bemutatóhely — bár nyugodtan nevezhetjük föld alatti múzeumnak — természetesen nem tudja teljesen visszaadni a bánya igazi hangulatát, de úgy érezzük, sejtetni mindenképpen tudja a bányászok küzdelmes hétköznapjait. Mindezt fokozni a későbbiek során úgy lehetne, ha mód nyílna a panoptikumszerű bemutatóra, ahol bányászruhás figurák tennék életszerűbbé a munkafolyamatokat, s több berendezés alkalomszerűen üzemelne is.
V. T.

A szakszervezeti 
élet hírei

Ez évben a vszb hatáskörébe unióban Szabó László, a IV. 
tartozó jóléti keretből az tize- sz. bányaüzem vájára, a vál- 
mek segélyezési albizottságai lalati Ifjúsági tanács titkára, 
százezer forint beiskolázási se- *
gély felosztásáról döntenek. Nyugdíjas szakszervezeti

* tisztségviselők találkozóját
1987. június 6—19-ig Európai szervezi a vállalati szakszerve- 

szakszervezetek ifjúsága a bé- zeti bizottság augusztus 31-én 
kéért, munkáért elnevezésű ta- a Ságvári Endre Művelődési 
lálkozón vett részt a Szovjet- Házban.

A KISZ-élet hírei
A magyarhertelendi gyér. 

meküdültetés után végétért a 
lengyel csereüdültetésünk is. 
melynek során 39 magyar 
gyermek a lengyel tengerpar
ton üdült — két hétig —, to 
lengye' gyermek pedig Abali- 
geten. Mindkét részről nagyon 
lói érezték magukat és tartal
masán töltötték szabadidejü-

A Dombai-tónál augusztusban 
40 gyermekünk fog táborozni, 
remélhetően hasonlóan jó kö
rülmények között, mint az ezt 
megelőző üdültetéseken.

1987. szeptember 8-án és 9-én 
a Százhalombattai Kőolajipari

Még bátrabb 
véleménynyilvánítást...Bárki kopogtat szobája ajtaján, bármilyen hivatalos, vagy éppen magánjellegű problémával keresi fel, ő udvariasan fogadja. Türelemmel hallgat meg mindenkit és odaadással foglalkozik minden hozzá intézett jelzéssel, legyen az az Anyag, és áruforgalmi főosztály peres ügye, vagy a dolgozók családi problémája.Ez a megállapítás nem csupán munkahelyére igaz, hanem Pécs város 67. számú választó körzetére is, melynek tanácstagja.Dr. Tóth Mária eleget téve két évvel korábbi célkitűzésének : „az állampolgárok problémáit méltóképpen képviselni”, következetesen emel szót a körzetében adódó problémák megoldása érdekében.A Szigeti-városrészben tevékenykedik, 3000—3200 fő tartozik választókörzetébe.Az elmúlt évben a teho elfogadtatásáért sokat fáradozott. Szabadidejét feláldozva, mintegy 250 lakásba csengetett be és eredményes agitációját bizonyítja az a tény, hogy 158 családnál járt sikerrel.Ügy véli, hogy magasabb százalékot is el lehetett volna érni, ha a teho célkitűzések konkrétabbak, sablontól mentesek lettek volna.A körzetébe tartozó családok felkeresése a személyes kapcsolatok kiépítését nagymértékben elősegítette. Véleménye szerint, a teho elfogadtatása nem csupán politikai siker volt, hanem a személyéhez fűződő megelőlegezett bizalom jele is.A teho célkitűzésekből közreműködésével már jó néhány megvalósult: kettő nyilvános telefonfülkét helyeztek területükön üzembe ; több helyen végeztek járdajavítást; folyamatosan végzik a terület rendezését, parkgondozást.Vissza van még az ez évi teho programból: rögzített pihenőpadok és asztalok, valamint egy pingpongasztal felállítása; az őszi programban szerepel a dr. Hal József utcai iskola kerítésének felújítása, ez utóbbi értéke körülbelül 460 ezer forint lesz.

Vállalat KISZ-bizottsága tesz 
látogatást vállalatunknál. 8-án 
a vállalati KISZ-bizottság mun
kájával Ismerkednek, 9-én pe
dig egy bányajáráson vesznek 
részt. *

1987. augusztus 22—29-ig vál
lalatunktól 34 fős politikai de
legáció utazik Szófiába. Az 
utazás kiemelt célja a testvér- 
megyei kapcsolatok ápolása, 
kiszélesítése. *

1987. augusztus 28—29—30-án 
Tatabányán kerül sor a mun
kásfiatalok találkozójára — 
MOT —, melyen öt fővel kép. 
viseltetjük magunkat.

Dr. Tóth Mária tanácstag. 
Csöndör László felvételeMindkét munkát részben teho pénzből, részben társadalmi munkában kíván, ják megoldani.Tanácstagi munkájának egyébként fő területe Pécs Városi Tanács jogi bizottsága. Öt érte az a megtisztelő feladat, hogy a jogi bizottság véleményét végrehajtó bizottsági ülésen tolmácsolhatta a vb hivatali munkájáról. Tanácsülésen alkalma volt szólni az interpelláció és nyilvánosság kérdése témakörben.Jelenleg a Hazafias Népfront a tanácsi szervek bevonásával egy felmérést folytat a tanácstagok körében kutatva azt, hogy a tagok miként ítélik meg a testület és önmaguk tevékenységét.Dr. Tóth Mária a célkitűzések lehetőségeken belüli megvalósítása mellett még bátrabb véleménynyilvánítást vár nem csupán önmagától, de tanácstag társaitól is, a közös elképzelések megvalósítása érdekében.Tehát sok a feladat és ezek megoldásához várja választói segítségét.

H. Gy.-né

Könyvajánlás

Társadalmi beilleszkedési za
varok Magyarországon. Irta: 
Szerzői kollektíva, Pataki Fe
renc vezetésével.

1980 végén tárcaszintű kuta
tási program Indult a társa
dalmi beilleszkedési zavarok 
módszeres vizsgálatára és meg
felelő hosszútávú társadalmi 
tennivalók kidolgozására. E 
kötet a kutatási program első 
három évében kialakult meg
állapításokat és javaslatokat 
foglalja össze.

Aki e könyvet elolvassa, 
igen alaposan tájékozódhat a 
legutóbbi évek hazai öngyil
kossági, bűnözési, alkoholiz
mussal kapcsolatos problémái 
felől.

A kötet még külföldi kite
kintést is ad — egyszóval át
fogó képet nyújt — egy na
gyon izgalmas és sok megnyil
vánulásában, következményé
ben drámai, sőt tragikus tár
sadalmi tünetcsoportról.
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„A brigád átlagéletkora 
fiatal - huszonévesek”

Műhely a föld mélyén. Csöndör László felvétele

Az LHD technika 
mesterei

Edison és a fejlámpák

Alkatrészhiányról ma 
már nem beszélhetünk

A Diesel ifjúsági szocia- ista brigád 15 tagja a IV. sz. bányaüzemben kiszolgáló tevékenységet folytat. Az LHD — önjáró rakodó, szállító, ürítő — technika szervizelése, üzemvitele, karbantartása a feladatuk. A brigád legjobb tudása szerint azon fáradozik, hogy a vájvég mindig jó gépeket kapjon, hogy a munkában fennakadás ne legyen.A szocialista brigád 1978 tavaszán két darab TORO 10(>-as kőzetrakodó, -szállítógép üzembe történő érkezésével párhuzamosan alakult. Ezzel egyidőben kapták az ugyancsak önjáró, finn gyártmányú TAM- ROCK Minimatik fúrókocsit. E berendezések után— apránként — a vállalat a nyugatnémet GHH cégtől 6 darab LF—4—1 típusú rakodó-szállító gépet vásárolt, valamint egy MONOMARK fúrókocsit, ami korszerűbb elődeinél, hiszen itt a fúrókalapács már hidraulikus.Ugyancsak ettől a cégtől vásárolt az elmúlt évben a vállalat egy PL—6 típusú kiszolgáló járművet, ami tulajdonképpen a bányaméretekhez igazodó platós teherautó. Az eltelt kilenc év alatt, a felsorolt gépekből, napjainkban kilenc még jelenleg is üzemel, ami — minden bizonnyal— nemcsak a gépkezelők lelkiismeretes munkáját, hanem a szóbanforgó szerelők hozzáértését is bizonyítja.A Diesel-brigád mindennapjait azonban nemcsak az eddig említett berendezések javítása teszi ki. A fentieken túl ugyanis a vállalat az NDK-ból vásárolt UL—1 és egy kisebb teljesítményű UL—2/1-es rakodó-szállítógépet, valamint fejtésekben üzemeltethető, levegőmeghajtású, gumikerekes, LB—125 típusú rakodó-szállítógépet. Ez utóbbi távirányítással is üzemeltethető. A brigád feladatai közé tartozik még a bánya különböző pontjain működő pályához kötött fúróberendezések javítása, karbantartása.*Amikor a brigád megala

kult, Kurucz István gépésztechnikust bízták meg a csoport vezetésével. Pár hónappal az első önjárógépek megérkezése után, 1978 szeptemberében a csoport- vezető egyhetes tanulmányútra Finnországba, a TAM- ROCK céghez utazott. Bár az idő rövid volt, a hidraulikus berendezések szerelésének szakszerű elsajátítása könnyen ment. Igaz, ebben óriási segítséget nyújtott az, hogy a gyárban korszerű szemléltető eszközökkel magyarázták el a tudnivalókat. Ugyanakkor az is igaz — idézem a csoportvezető szavait —, hogy itthon a javításokhoz szükséges nem teljes műszaki feltételek miatt nem tudnak úgy dolgozni a gépek javításakor, ahogyan a finnek. Ez akkor is így van, ha a kezdet óta a feltételek jelentősen javultak. A hatodik szinten — aho! e gépek üzemeltetéséhez igazodik a bánya — megépítettek egy korszerűnek mondható gépjavítóbázist. Itt a gépek naprakész javításától a nagyjavításokig a fődarabcserékig a szerelők mindent el tudnak végezni. A brigád átlagéletkora fiatal, huszonévesek. Van közöttük technikus, autószerelő, karosszérialakatos, dízelszerelő. A szakmai összetételnek megfelelően amolyan teamek alakultak a brigádon belül, a különböző javításokra. A brigád tagjai természetesen három műszakban dolgoznak, gépszerelők állnak ugrásra készen, hogy ha kell javítsák a berendezéseket.A brigád minden egyes tagja menet közben, lépésről lépésre tanulta meg a gépek szervizelését. A brigádon belül csak az tudott gyökeret ereszteni, akiben volt annyi, hogy meg akarja tanulni e speciális bányagépszerelő szakmát, hajlandó volt az önképzésre, a munka közbeni állandó tanulásra. A brigádban a megalakulás óta az 1985-öp esztendőig állandó volt g fluktuáció. Azóta e folya,- mat megállt, s a brigád ma már elmondhatja, hogy jól együtt van.
Veress Tamás

A Szolgáltató üzem Edison szocialista brigádjának tagjai a bányaüzemek lámpakamráiban dolgoznak. A brigád egyik csoportja kilenc dolgozóval a II. sz., illetve az V. sz. bányaüzemben végzi munkáját. A csoport vezetőjét, a lámpamestert, Láng Miklóst kérdeztük az V. sz. bányaüzemben munkájukról, és az esetleges gondokról.— Szeptemberben jelentős változás történik mindennapjainkban — mondja a csoportvezető —, hiszen a II. sz. bányaüzem leállásával az ottani lámpakamra is átköltözik ide, az üzembe. Ez annyiban jelent majd újdonságot, hogy a csoport átköltöző tagjai nem ide, hozzánk, hanem egy emelettel feljebb, egy tőlünk független lámpakamrába költöznek. Így az V. sz. bányaüzem lesz az első, ahol a bányászok rendelkezésére két lámpakamra áll majd. Ezzel az átköltözéssel annyi változik, hogy ebben, a jelenlegi lámpakamrában az V. sz. bányaüzem dolgozóit szol
Magasabb teljesítmények, alacsonyabb költséggel

Ilirt László fúrómester a PH—5-ös fúróberendezéssel.
Csöndör László felvétele

Amikor úgy két évvel ezelőtt Wirth Bélával, aIII. sz. bányaüzem fúrásvezetőjével a 10. szinti munkahelyeket jártuk, nem kevés gondjuk mellett arról is hallottam, hogy az akkoriban üzembe helyezett PH—3-as fúróberendezéstől igen sokat várnak.Nos, ez a berendezés, melynek prototípusa az üzem gépészetén készült — csakúgy, mint az azóta munkába állított másik kettő —, beváltotta a hozzá fűzött reményeket. A fúrási teljesítmények több, mint hetven százalékát — a második negyedévben — már

gáljuk ki, míg egy emelettel feljebb az aknamélyítőket, a lengyeleket, a III. sz. bányüzemieket, a VER- TESZ és az OBV dolgozóit.— A korábbi évek krónikus alkatrészhiányáról szerencsére ma már nem beszélhetünk. Ami jelenleg a hiánycikk-listánkon szerepei, az csupán a fejlámpakábel. Ennek cseréjére pedig időnként sort kell, kellene keríteni. Általában hetente öt darab fejlámpát kell kábelszakadás miatt javítani. Akkumulátorhiányról ma már nem beszélhetünk, igaz ez annak köszönhető, hogy a IV. sz. bányaüzemben az NDK lámpákat szovjet fejlámpákra cserélték. így az p készletüket, s a még koj- rábbiakban általuk megrendelt újakat a III. sz. bányaüzemi lámpakamra ég mi vehettük át. Az esetenként felmerülő problémáinkban Szolgáltató üzem) főnökeink és villanyszerelő kollégáink azonnal Segítésnek, sőt, sürgős esetben á bányaüzemi szakemberek

ezekkel a gépekkel produkálták.— A magasabb teljesítmények mögött a fejlettebb technológia áll — mondja Wirth Béla fúrásvezető. — Ezek az ütve-forgatva működő berendezések valóban beváltották a hozzájuk fűzött reményeinket. Nem csak a teljesítményük nagyobb a már régóta alkalmazott MHF—200-asokénál, hanem gazdaságosabbak is. Fele költséggel, hozzávetőleg két és félszer annyit tudunk fúrni velük, mint a régiekkel, ráadásul a telepítésnél létszámot is meg

Felvételünkön Hajba Józsefné az úgynevezett „műsza
kizás”, míg Láng Miklós padjavítás közben látható.

is készségesen rendelkezés- nem tudnak, hacsak a szaré állnak. badságon, illetve táppénzenA csoport dolgozóinak lévőkét nem veszik annak, egyetlen gondja — ami sze- Az új lámpakamra beindu- rencsére nem égető —, lásával, feltehetően, ez a hogy helyszűke miatt tar- probléma is megoldódik, talék lámpát üzemeltetni V. T,

Fúrósok között
tudunk takarítani. Míg az MHF—200-asoknál két berendezést három ember üzemeltet, addig a PH—3- as és PH—5-ösöknél egy géppárra kétfős kezelő személyzet is elegendő.Az V. sz. bányaüzem 13. szintjén hűs légáram fúj az akna felől. Kísérőm, 
Tukora András fúrómester az egyik elágazásban egy táblára mutat.— Itt a szállítási határ— magyarázza.' — Innen kezdve már a III. sz. bányaüzem területén haladunk.Amíg elérjük az első gépállásokat, eszembe jut, két éve bizony nemigen örültek a fúrósok, hogy az V. sz. bányaüzembe' kell jönniük. — Mély a bánya, kemény ott a kőzet, csökkennek majd a teljesítmények— mondogatták.

Hirt László és Csatári
László fúrómesterek, a PH —5-ös brigád tagjai viszont már nem aggályos- kodnak.— Március óta dolgozunk itt az új gépekkel — mondja Hirt László brigádveze

vállalati és üzemi tervmutatok 
(KIEMELT) TELJESÍTÉSE 

az év elejétől (1987. I—VII. hónap)
vállalat :

fémkitermelés kg 101,1" o
vágathajtás fm 108,0“ „
létszám fő 99,«•/„
geológiai mélyfúrás fm

ÉKCnÜSfTO ÜZEM:
vegyi feldolgozás t 102,5%

BÁNYAÜZEMEK: II. III. IV.
százalékban

nyersérctermelés fkg 101,9 100,3
104,2

97,5
vágathajtás fm 106,7 113,2

Bálint Jenő felvétele

tő. — Igaz. hogy keménj’ a kőzet, de elég szép teljesítményeket tudunk így is produkálni. Nagyon jól bevált ez az új, román fúrókalapács és a PG—80-as,
— Nem okozott problé

mát a betanulás?— Aránylag ■ könnyen ment az átállás — móndja Csatári László. — A jót különben is könnyű megszokni. Tíz éve vagyunk egy csapaton Lacival, de soha nem kerestünk még olyan jól, mint. amióta ijtt ezekkel a gépekkel. dolgozunk. Igaz, elég sok gondunk van a rudazatokkal, de a fúrógépek nagyon jók.— Sajnos; valóban sok a panasz a rudazatokra — veszi ót a szót Tukora András. — Nagyon hamar elhasználódnak, arról nem is szólva, hogy a gyakori meghibásodás a teljesítmények rovására megy. Hogy a helyzeten javítsunk, duzzasztott rudazatokat használnak, az így megmunkált csatlakozások már sokkal jobban bírják az igénybevételt.
Nógrádi Gábor
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A Ho Si Minh-parktól Hidasig
1. Uránvárosban lakó dolgo

zóink kételkednek abban, hogy 
a Komarov kertmozi üzemel
tetése veszteségesebb lenne, 
mint más mozi.' A kételkedőknek Pozsgai 
Miklós, a Mozi üzemi Vállalat igazgatója válaszolt: — Bármennyire kételkednek is benne, veszteségesebb, mert mások a körülmények. A nem állandó jellegű kertmozikhoz — Komarov és a kertvárosi minden szezonban, ami körülbelül két hónap — ki kellett szállítani, felszerelni, majd leszerelni és visz- szaszállítani a szükséges berendezést, ami körülbelül 30 ezer fórintba került. Növelte a költségeket az is, hogy minden évben a nézőtéren használt székek egy részéi* újra kellett festeni, és ez évtől a Komarov'15 ezer forintot kért az udvar használatáért, amit eddig nem kellett fizetni. A kiadósok növekedése és a nézők számának jelentős csökkenése tovább növelte a ráfizetést. Az állami támogatást pedig — amiből fedeztük a veszteséget — az év elejétől alaposan lecsökkentették. Így nem volt más választásunk, mint az, hogy a Komarov és a kertvárosi kertmozi üzemeltetéséről lemondjunk. Van egy 840 férőhelyes kertmozink — a Park —, aminek a látogatottsága szintén csökken, pedig minden este más-más filmet vetítünk.
Népfőiskolai táborNépfőiskolái tábort szervez az Apáczai Csere János Nevelési Központ Művelődési Háza az újpetrei ifjúsági táborban augusztus 21—26 között. A szervezők minden olyan érdeklődő jelentkezését várják, akik érdeklődnek napjaink társadalmi, politikai, gazdasági jelenségei iránt. A tábor résztvevői előadások, viták, beszélgetések keretén belül, illetve a térség közeli településeinek lakóival való találkozások során: a tár.
Inkább lepkét, vagy bélyeget!Valahányszor az emberek gyűjtőszenvedélyéről hallok, mindannyiszor elámu- lok. Nem is a több ezer darabos lepke, vagy bélyeggyűjteményre gondolok, hanem azokra a vackokra, amiket csak azért rakunk el, hogy hátha jó lesz majd valamire.Nem tudom, igaz-e vagy sem, de hallottam, hogy valakinek a padlásán nyolcas váltót találtak, hogy egy 14 kilowattos szkrépermotor- nak lába kelt. hogy az üzemi szarka zsebében és táskájában ezt meg azt leltek.Mert ugye borzasztó feledékeny lehet az, aki magánál felejt egy nyolcas váltót és ezt csak otthon veszi észre. A feledékeny- ségnél csak a felelőtlenség lehet nagyobb, mint azt
Művelődjünk
szórakozzunk
A Ságvári Endre 
Művelődési Ház 
augusztusi programjából 
Ságvári Mozi

17-én: örült római vakáció 
(olasz film).

A Park mozinak van egy törzsközönsége, de az csak egy kis részét tölti ki a nézőtérnek. A videózásnak nagy elszívó hatása van, amit az is bizonyít, hogy több száz kazettát kölcsönöznek tőlünk.
2. Többen kérdezik, hogy a 

perkolációs dombok Tortyogó 
felé való közeledésével nem 
áll-e fenn az ottani ivóvízkész
let elszennyezésének a veszé
lye.A kérdésre Soós Kálmán, a vállalat sugárvédelmi területi főmérnöke válaszolt:— A perkolációs dombok több okból nem veszélyeztethetik a tortyogói ivóvíztároló területét:1. A volt egyes üzem nyugati kerítésének a vonalában — észak-déli irányban— húzódik egy vastag, magas, természetes védelmet nyújtó agyaggát. Mi a depressziós tölcsérben a víznívót olyan szinten tartjuk, hogy az sohasem bukhasson át a gáton.2. A perkolációs dombok alatt védőtálca van.3. A perkolációs dombok és a tortyogói víznyerőhely között megfigyelő kút- jaink vannak, melyekben a KŐJÁL-lal és a vízügy- gyei közösen, állandóan megfigyelő, ellenőrző méréseket végzünk és még sohasem észleltünk rendel, lenességet, azaz sugárzóanyag-növekedést a vízmintákban.

Gácsi Mátyás

saáalom és gazdaság; a reform; a demokrácia; a népképviselet; az államigazgatás kérdéseivel foglalkoznak.A program igen fontos része az ősztől induló népfőiskolái kurzus tematikájának kialakítására. Részvételi díj: 600 forint. Jelentkezni lehet a nevelési központ művelődési házában naponta 9—18 óráig, illetve telefonon (41-233).
W. L.

nemrégiben a Dunántúli Naplóban is olvashattuk.Történt ugyanis, hogy az egyik dolgozónk egy gyutacsot és némi robbanóanyagot magánál felejtett. Amikor otthon észrevette, biztos arra gondolt, jó lesz valamire. A történet végül is tragédiába torkollott, mert barátai addig kísérleteztek, amíg a barkácsbom- ba fel nem robbant.Kiráz a hideg, ha arra gondolok, hogy még hány ilyen feledékeny, gyűjtőszenvedélynek hódoló munkatársunk lehet. Csak egynek legyen Lüké. Aladár kaliberű fizikuspalánta fia és már kész is a barkács atombomba. Akkor pedig már fölösleges lesz azon tűnődnünk, hogy mit keres a nyolcas váltó a padláson.
18-án: Szemünk fénye (olasz 

film).
Az előadások 1G és 18 órakor 

kezdődnek.
Az Apáczai Csere János 
Nevelési Központ 
augusztusi programjából

1G—23-ig: II. IBUSZ Kupa
(nemzetközi ülőröplabda baj
nokság).

21—26-ig: Népfőiskolái tábor.
23—25-ig: Agykutatási konfe

rencia.

Bányásznapi előzetes
Az, idei, 37. bányásznapon 

talán minden korábbinál 
gazdagabb kulturális és 
sportprogramokat kínál a 
rendezvénysorozat. A köz
ponti ünnepségre szeptem
ber 5-én délelőtt, a Pécsi 
Nemzeti Színházban kerül 
majd sor. Ugyanaznap este 
— a hagyományokhoz hí
ven — megkoszorúzzák a 
csertetői bányászemlékmű- 
vet, Bizonyára sokan el
látogatnak majd a Ho Si 
Minh-parkba, ahol két na
pon át sokszínű, gazdag 
programmal várják az ér
deklődőket. Bányaüzeme
inkben már folyik a tom
bolajegyek árusítása, mely
nek főnyereménye egy vi
deomagnó lesz.

Érdemes lesz átruccanni 
a szomszédos PMSC pályá
ra, ahol őrzőkutya bemuta
tótól motorcrossig, popkon
certtől modellező bemuta
tóig, számos érdekes ese
mény várja az érdeklődő
ket.

Bizonyára sokan clláto-

...Hogy jövök én ahhoz, hogy valakire is ráerőszakoljam a jegyeket

Szirmai Vanda.
Füzy Tibor felvételeAz üzem területén járva, bármelyik üzemegység hirdetőtábláján ugyanaz a mondat olvasható: „Jegyek igényelhetők Szirmai Vandánál”, mellette egy telefonszám. Feltárcsázom a számot:— Tessék, labor!— Szirmai Vandát kere

sem.— Igen, én vagyok.— Szeretnék jegyet igényelni a Nyári Színház előadásaira— Rendben van. Elhozom a műsorfüzetet és egyeztetjük, melyik előadásra lehet még jegyet kapni.Mikor felkeresett, megkértem, beszéljen magáról, a munkájáról.*— Nem régóta dolgozol 
a vállalatnál, ennek elle
nére azt hiszem, egyike 
vagy azoknak az üzemben, 
akinek a neve ismerősként 
cseng.— így igaz, 1983 januárjában kerültem a Kutatófejlesztő üzemhez. Sima gimnáziumi érettségim van. Addig semmilyen fogalom nem párosult bennem a labormunkával kapcsolatban. Magam sem gondoltam volna, hogy valaha visszaülök az iskolapadba. Jelenleg a vegyipari szakközépiskolába járok, jövőre lesz meg a szak- érettségim. Utána szeret

BAN YASZN AP '87
JVIÉV

PÉCS*BARANYA
Bodnár László rajza

gatnak szeptember 6-án a 
Sajtó utcába, ahol a helyi 
sajtó képviselőin túl talál
kozhatnak országos lapok 
munkatársaival is. Délelőtt 
a Szabadtéri színpadon Fó
rum lesz a Népszabadság 
szervezésében, melyen ava

A színház, az csodálatos dolog!ném letenni a technikusi vizsgát is, hogy szakmailag is egyenrangú legyek a munkatársaimmal. Emellett a fizetésben is megmutatkozik a szakmai képesítés.
— Könnyen ment a beil

leszkedés?— Most már jól érzem magam, élvezem a munkát, nagyon változatos, ugyanakkor a társaság is jó, sok a velem egykorú fiatal.
— Hogy lettél üzemi kö

zönségszervező?— Az iskolában is mindig a hangyaboly közepén nyüzsögtem. Természetes, hogy itt is kerestem a tennivalókat, s kezdődött a KISZ-szel. Amikor az analitikai üzemegységhez kerültem, az üzemegységnek nagyon jó KISZ-csoportja volt. Elterjedt rólam, hogy valóságos színházmániás vagyok. 1984-ben ment el az addigi közönségszervező és kellett „valaki”, aki átveszi a feladatokat. Rám esett a választásuk.
— Három év van mögöt-' 

ted, mint közönségszervező. 
Milyen tapasztalatokat sze
reztél?— Nos, véleményem szerint, a közönségszervezésnek két oldala van. Egyrészt a vállalat által patronált programokra, illetve a Ságvári Endre Művelődési Ház rendezvényeire kell közönséget szervezni, másrészt a személyes igényeket kell kielégíteni. Ez utóbbit sokkal jobban szeretem, mert szívesen barangolok a városban és akkor már nem kerül semmibe beugrani akár a Filharmóniába, akár a színházba jegyért.— A köztudatban megjelenő közönségszervezést ugyanakkor nagyon nem szeretem, mert hogy jövök én ahhoz, hogy bárkire is ráerőszakoljam a jegyeket.— Rossz szokás, hogyha 
valaki valamilyen társadal
mi megbízatást jól csinál, 
akkor gyorsan megbízzák 
egy újabb feladattal. Ná
lad ez hogy alakult?— 1986-ban vettek fel a pártba és a Kossuth Könyvkiadó kiadványainak

tott szakemberek válaszol
ják meg a közérdeklődésre 
számottartó kérdéseket.

Az apróságok nagy örö
mére a Barbakánnál felál
lított szabadtéri színpadon 
csaknem egész nap gyer
mekműsorok lesznek. A bá
nyásznapi rendezvényekhez 
kapcsolódóan idén is lesz 
ejtőernyős verseny, a pogá
nyi repülőtéren. Nem ma
radnak program nélkül a 
modellezés kedvelői sem, 
hiszen a hét végén az Érc
bányász modellező bázisa 
apró kis gépcsodáktól lesz 
hangos.

A hagyományos színész— 
újságíró labdarúgó-mérkő
zésre a pécsújhegyi kézi
labda-pályán kerül sor este 
20 órakor. Előtte 15 órától 
nonstop műsor szórakoztat
ja majd az érdeklődőket.

Újdonság, hogy a Mecsek 
taxi a bányásznapi rendez
vények színhelyei között 
irányjáratokat üzemeltet.

A bányásznapi rendezvé
nyek részletes programját 
szeptember 1-i számunkban 
közöljük.

terjesztése lett a pártfeladatom. Az igazság az, hogy a brigádnak sokat köszönhetek. Leginkább őket tudom szervezni a közös programokra, továbbá a brigádmozgalom szabadidős tevékenysége is jól megy. Szinte nincs vetélkedő nélkülünk. Az ezeken való részvétel is segített abban, hogy megismerjék a nevem.
— Munkádat megbecsült

nek érzed?— Igen. Amióta itt dolgozom, minden évben kaptam pénzjutalmat, 1986-ban pedig Üzemigazgatói dicséretben részesültem.
— A beszélgetésből kide

rült, hogy szereted a közös
ségi munkát, úgy érzem, a 
szabadidőd jelentős hánya
dát kitölti. Mégis, mi a leg
kedveltebb elfoglaltságod?— A színház, hiszen a színház az csodálatos dolog! Márics Edit Dezső Attila

Építkezik a Pálfai család
Pálfai Sándor villanyszerelő 

30 éve dolgozik a II. sz. bánya
üzemben, egy éve az V. sz. 
bányaüzemnél. Fia, Zoltán, 
édesapja nyomdokain haladva 
a Kandó Kálmán Műszaki Fő
iskola elvégzése után szintén 
föld alatti villanyszerelő lett 
az V. sz. bányaüzemnél. Nem
csak a szakmai megértés har
monizál apa és fia között, ha
nem az élet más területein is 
szinte baráti viszony, megér
tés, segítőkészség jellemzi őket 
egymás iránt.

Ezért is jutottak arra az el
határozásra, hogy közösen, 
kétlakásos családi házat épít
senek. Pécsújhegyen vásárol
tak spórolt pénzükből telket. 
Lakásonként három szoba össz
komfortos lakást terveztek te- 
tőtérbeépitéssel. Jelenleg az 
alapozási munkálatok folynak. 
Az új lakás elkészülésére 
„tervezi” Zoli a jelenleg öthó
napos kislánya mellé a test
vérkét.

— Mivel segíti az üzem az 
építkezést?

— Édesapám is, én is az 
üzemtől kaptunk 200—200 ezer 
forint kölcsönt. Nagyon nagy 
segítségnek tartjuk a „^’-me
netlevelet, melyet szintén az 
üzem biztosit számunkra, és 
a bérbevehető munkagépet,

Negyedszázados 
évforduló 
a Ságváriban

25 éves

1962-1987
Ex libris.

Dr. Tóth Rózsa grafikája

Huszonöt éve alakult a pécsi 
Kisgrafikai Barátok Klubja,
amely 1979 óta a Ságvári End
re Művelődési Házban műkö
dik Kovács József vezetésével. 
Taglétszáma azóta is ötven fő 
körül mozog.

Feladatuknak tekintik a kép
zőművészeti látásmód, ízlés ki
alakítását, fejlesztését a kis- 
grafikai alkotások, ex librisek 
készítése, gyűjtése, bemutatá
sa, cserélése útján.

Működésük ideje alatt mint
egy 120 kiállításon mutatták be 
gyűjteményeiket Pécsett és Ba
ranyában.

Itteni kezdeményezéseiken kí
vül országos és nemzetközi ta
lálkozókon vettek részt.

Az alapító tagok közül ör
vendetesen tizenhatan még ak
tív tagjai a klubnak, ök a ju
bileumi ünnepségen, ügyszere
tetük és hűségük jutalmaként, 
Soltra Elemér festő- és grafi
kusművész készítette bronzpla
kettet vehetnek át.

A kiállítással egybekötött ju
bileumi ünnepségre augusztus 
15-én a Ságvári Endre Műve
lődési Házban kerül sor.

mely óránként csak 30 forint
ba kerül. Ezenkívül használt 
vezérléchez is olcsón juthatunk. 
Mindezek a kedvezvények 
újabb sok tízezer forint meg
spórolását teszik lehetővé.

— Ezzel szemben — sajnos 
— feleségem a gyed előtti 
munkahelyéről, a Zsolnay 
Gyártól semmiféle támogatást 
sem kapott. Ezért úgy tervez
tük, hogy minden lehetséges 
munkát családi összefogással 
végzünk. Délutánonként és 
hétvégeken, mikor az időjárás 
is engedi, mindig dolgozunk 
édesapámmal. Természetesen 
sok megértést és türelmet igé
nyel feleségemtől is, mert az 
építkezés miatt kevés idő ma
rad kislányomra és őrá is.

— Az üzemi villanyszerelő 
kollégáktól, barátoktól is kap
tunk ígéretet a segítséghez. 
Ezért is nagyon hálásak va
gyunk. A kölcsönökért aláír
tunk ugyan tíz évet, de mind
ketten szeretjük szakmánkat, 
így ez semmilyen megterhelést 
nem jelent számunkra.

Az új otthon elkészülése 
ugyan még távoli, de remél
jük, két éven belül újra jelent
kezhetünk egy gyönyörű új, 
pécsújhegyi családi házból, a 
Pálfai családtól, a tervezett új 
kis családtaggal együtt.

Szarka Tiborné
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Negyedszázad a műszaki-fejlesztés szolgálatában

Bemutatkozik a 25 éves Kutató fejlesztő üzem
z a 24 jelenleg is az üzemben tevékenykedő dol

gozó és néhány, azóta más fontos területre irá
nyított és nyugdíjazott szakember, aki annak 
idején — 1982. július elején — az akkori Kí

sérleti-kutatási és automatizálási, a jelenlegi Kutató-fej
lesztő üzem születésében részt vett, nem gondolta, hogy 
egy negyedszázad múlva ilyen gazdag eredményekre te
kinthet vissza. Ezek az eredmények segítették az urán
ipar vertikális feladatainak megoldását az uránércek 
felkutatásától a termelésén és feldolgozásán keresztül 
egészen a végtermék előállításáig.

Nézzük a legjellemzőbb eredményeket, amit az üzem 
tudományos kutatómunkájával elért a 25 év alatt, illetve 
azokat, amelyeknek megvalósítása most van folyamat
ban, a vállalat gazdasági eredményeinek fokozása, gaz
dálkodási feltételei segítése érdekében.

VAz üzem megalakulásakor jelentős bányászati műszaki-fejlesztési tevékenységet fejtett ki a lelőhelyünk legmegfelelőbb bányászati (fejtési-robbantási, feltárási stb.) technológiái kialakítása érdekében. E munkákat a bányászati üzemegység végezte, amely 1978 óta a IV. sz. bányaüzem fejlesztési részlegeként működik tovább.
V.A gépészeti üzemegység munkája mindig szorosan összefüggött a bányászati, vegyi technológiai, műszergyártási, fejlesztési, kutatási feladatokkal. A bányagépészeti fejlesztő munka eredményei közül ma is használatban vannak — többek között — az ANDO-töltőgé- pek, a kézi fúrókalapács előtolók, a kőzethorgony-vizs- gáló műszerek, a digitális aknajelző-készülékek, a vezetékes rakodógép távvezérlők stb.Üzemünk tervezte meg a vállalat első gépesített aknarakodó berendezését, hidraulikus csilletovábbítóját stb. A bányagépészeti fejlesztési munkában évről évre fokozódó jelentőséget kapott a bányaklimatizálás. Ennek gyakorlati jelentősége hazánkban ma a mi vállalatunknál van, de várhatóan másutt is be kell vezetni, ahol mélybányászattal foglalkoznak. Az első föld alatti központi hűtőtelep tervezése képezi jelenleg e területen a fő feladatot.A vegyigépészeti fejlesztési tevékenységünk mindén kémiai-technológiai fejlesztési eredményben jelen van. A nagylaboratóriumi méretű folyamatos feltáróberendezés létesítésével vált lehetővé, hogy az Ércdúsító üzem rekonstrukcióját előkészítő kísérleteket elvégezhessük. A bauxitvastalanító berendezés üzemi méretű megteremtésének előfeltétele is az volt, hogy üzemi méretű oszloppal rekonstruálhassuk kísérleti mérési eredményeinket. Jelenleg a legfontosabb folyó munka egy korábbi fejlesztési eredményünk, a bányavíz uránmentesítő- és tisztítótelep bővítése, korszerűsítése.
VKiemelkedő szerepe volt az elmúlt periódusban a technológiai üzemegységnek, az ércfeldolgozás folyamatának fejlesztésében, műszaki, gazdasági mutatóinak ja- vításában. Döntő jelentőségű volt kezdetben az a teunka, amelyet az üzemegység akkor még fiatal kutatói, technikusai, szakmunkásai és laboránsai végeztek a hazai uránércfeldolgozási technológia kialakításában, üzemi bevezetésében, megvalósításában. A laboratóriumi kísérletek eredményeit általában igen rövid idő alatt az ÉDU-ben, a gyakorlatban kellett megvalósítani, ezért a kezdeti időszakban kutatóink is az induló üzemben töltötték munkaidejük nagy részét.A teljesség felsorolása nélkül a kiemelkedőbb eredmények, melyeket a kutatómunkák alapoztak meg: ahidro- ciklonok bevezetése a zagyok sűrítésére; az elúció párhuzamos üzemeltetése; sósavgyártási eljárás kidolgozása hulladék kloridok felhasználásával; a vegyi koncentrátum mésztejes előállítása; a zagytározó returvizének felhasználása stb. mind, mind sokat segített az üzemelés és teljesítmény növelésében, a létszám mérséklésében, a költségek, az anyagfelhasználás csökkentésében.Az utóbbi években számottevő az a kutatómunka, melyet a kutatók a mélyszinti ércek feldolgozási nehézségeinek mególdására fordítottak. Ezek az eredmények nagyban hozzájárultak, hogy a romló geológiai viszonyok és a növekvő érckeménység, redukáltság fémki- hozatalt rontó hatását csökkenteni, a technológiát folyamatosan fejleszteni tudtuk az Ércdúsító üzem szakembereivel. Jelentős az az eredmény is, melyet az üzemegység a környezetvédelmi kutatások terén elért. E problémák egy részét úgy oldottuk meg, hogy még gazdasági eredményt is hozott egy-egy környezetvédelmi technológia megvalósítása. Ilyenek: a mérlegen kívüli ércek urántartalmának kinyerése; a bányavíz tisztítása, majd újra felhasználása; a hulladék kloridok hasznosítása, a megvalósított sósavgyártás során; hulladék kénsav nagyüzemi felhasználása, mely több tízmilliós megtakarítást ad évente a környezet kímélése mellett.Dicsérendő munka az is, melyet kutatóink a hidro-

metallurgiai tapasztalataik felhasználásával külső megbízásra végeztek. A ritkaföldfémek kinyerésére kidolgozott technológia, a bauxitok komplex feldolgozása, melyre kutatóink együttműködő partnereikkel három szabadalmat kaptak és tizenhét országban jelentették be. A bauxitok komplex feldolgozására — klorid hidro- metallurgiai rendszerben — Pécsett már épül egy kísérleti üzem is a MINNOVA közös vállalat kezelésében.
VAz automatika-elektronika üzemegység folytatja a vállalat számára szükséges geológiai, geofizikai bányabeli és technológiai célú nukleáris! műszerek fejlesztését és továbbfejlesztését. Kiterjedt kutatási-fejlesztési együttműködést folytat hazai és külföldi intézményekkel jól értékesíthető műszerek, mérőrendszerek előállítása érdekében.
VAz analitikai üzemegység tulajdonképpen 1957 óta az üzem megalakulásáig a vállalat központi laboratóriumaként működött. Ezen időszakban feladata, mindenekelőtt, az alapvető uránanalitikai és kőzetelemzési mód. szerek bevezetése és alkalmazása volt, de erre az időszakra esett az uránérc vegyi feldolgozásával kapcsolatos analitikai módszerek kidolgozása is. 1958 őszén végezték el az első ércszállítmány elemzését, majd 1962 elején az első koncentrátum szállítmány mintájának elemzését.Az üzemegység tevékenységét illetően, munkáját két fő csoportra lehet osztani: kutató-fejesztő munka, mely az üzem megalakulása után vált szervezetté; elemzési tevékenységet jelentő szolgáltatások.A kutató-fejlesztő munka kisebb részét alapkutatások végzése, nagyobb részét alkalmazott kutatások végzése tette és teszi ki.Az üzemegység történetében kiemelt helyen kell meg. említeni a néhai dr. Upor Endre kandidátus sokrétű tudományos munkáját és azon erőfeszítéseit, amelyek eredményeként az üzemegység munkája, eredményei országhatáron túl is ismertek lettek.Általánosságban megjegyezhető, hogy míg a korábbi években kidolgozott és bevezetett'elemzési módszereink zöme klasszikus analitikai módszer volt, az utóbbi években inkább a műszeres analitikai módszerek dominálnak. Ezek közül is ki kell emelni a már kidolgozott, illetve kidolgozás alatt áló folyamatos, automatikus elemzési módszereket, amelyek az ÉDÜ rekonstrukciójával kapcsolatosak.Ellenőrzési tevékenységüket illetően alapvető feladatuk a vállalati geológiai kutatás, valamint az üzemi technológiai kutatás analitikai kiszolgálása és természetesen a vállalati exportminták elemzése, amit a szovjet laboratóriummal közösen végeznek.A jövőt illetően célunk egy olyan modern műszeres laboratórium létrehozása, amelyben automatikus, nagyteljesítményű elemző berendezéseké a főszerep (gammaspektrométer, szilárdminták elemzésére; grafitkályhás atomabszorpciós spektrométer, oldat és szilárdminták elemzésére).

.......... VA fizikai-kőzettani üzemegység magját képező radiometrikus laboratórium már a vállalat kezdeti szakaszában működött, üzemünk megalakulása előtt a VDM-hez tartozott. A kezdeti időszakban elsődleges feladata volt a vállalat különböző területeiről származó minták gyors analízisének biztosítása. Ezen rutinfeladat mellet nagy jelentőségű volt az újabb radiometrikus-nukleáris módszerek kifejlesztése, valamint a lelőhelyi ércek osztá- lyozhatóságának a vizsgálata.Az üzemegység feladata két alapvető területet ölel fel: a rutinmunkákat és a fejlesztői tevékenységet. A rutinmunkáknál az egyre bővülő sorozatelemzések mellett a vállalatnál alkalmazott nukleáris műszerek ellenőrző-hitelesítő feladatait is ellátja.Nagy volumenű programot bonyolított le a környezetvédelmi, dozimetriai vizsgálatok módszertani kidolgozásával és a hivatalos mérési program teljesítésében. Az ásvány-kőzettani vizsgálatok folyamatosan biztosították a geológiai kutatás számára a laboratóriumi elemző munkákat. A ’60-as évek kiemelkedő eredményei közé sorolható a komplex radiometrikus és ásvány- kőzettani vizsgálat a II. sz. bányaüzemben, amely tisztázta a minőségmeghatározás rendellenességeit és a lelőhely radiológiai viszonyait.Ugyancsak jelentős tevékenységnek minősíthető az ezekben az években végzett urán-technológiai termékek minősítésére kidolgozott radiometrikus módszertan, mely különösen az ioncserélő gyanták esetében volt eredményes.A ’70-es években történt fejlesztési munkák eredményeként a vállalati minőségmeghatározói rendszer ellenőrzéseihez és kézbentartásaihoz létrehozták a hitelesítő bázist, mely lényegesen növelte a kvantitatív meghatározások megbízhatóságát. A legutóbbi időszakban az

ércosztályozás korszerűsítése érdekében fejtettek ki eredményes mérési-módszertani tevékenységet.Az utóbbi években sikeresen valósították meg a rönt- genfluoreszcenciás analízist és a félvezetős gammaspek- trometriai vizsgálatot. E két eljárás alkalmazásával jelentősen bővítettük a műszeres analitikai vizsgálati lehetőségeinket és növeltük azok hatékonyságát.
VA perkolációs részlegben igen jelentős kísérletek indultak, kezdetben a technológiai üzemegység gondozásában, az üzem megalakulása előtt, 1961-ben. Célként határozták meg az alacsony urántartalmú, mérlegen kívüli ércek hasznosítását. Olyan eljárást kellett kidolgozni, melynek költsége minimális, még a meddőből kinyerhető fém is fedezni tudja azt. A kísérletek gyors ütemben folytak. A laboratóriumi mérések után, 1964- ben 100 tonnás és 1965-ben 8000 tonnás kísérleti „halmok” létesítésével le is raktuk az alapjait a nemzetközi urániparban is új uránkinyerési eljárásnak, a szódás külszíni halmos perkolációnak. 1966-ban azután üzemi méretekben is beindult a perkoláció, mivel az eredmények igen pozitívak voltak. Az érdeklődés az új eljárás iránt igen élénk volt. Csehszlovák, szovjet, NDK vendégek, de a nyugati világból jött érdeklődők is igen nagy figyelemmel tanulmányozták eredményeinket. Bár különböző méretben folytak kísérletek a szódás perkolá- cióra ezt követően a szocialista országokban is, napjainkig sehol sem valósították meg olyan mértékben, mint mi.A perkolációs termeléssel párhuzamosan a műszakifejlesztési témáinkon belül folyamatosan vizsgáltuk a kilugzás hatékonyságának fokozására irányuló lehetőségeket. Ezen belül került sor a mikroorganizmusok, baktériumok uránkilugzásában játszott szerepe tanulmányozására. Ezt a kutatást újszerűségénél, tudományos értékénél fogva — a Nemzetközi Atomenergia Ügynökség — anyagilag is támogatta. Eredményeinkről beszámoltunk a nálunk rendezett nemzetközi mikrobiológiai konferencián is, 1980-ban.Az utóbbi időben a kutatási tevékenység a föld alatti perkolációs lehetőségek tanulmányozásával is bővült.A perkoláció jelentősége nem csökkent az elmúlt negyedszázad alatt. Különösen fontos szerepe van a környezetvédelem szempontjából, hisz több mint hatmillió tonna radioaktív szennyezőt taralmazó meddőt dolgoztunk fel a környezettől jól elszigetelt, azt nem szeny- nyező területen. A perkolációs részleg 1971-től önálló részlegként végzi termelési és műszaki-fejlesztési feladatait.
VA műszergyártó részleg 1969-ben alakult azzal a céllal, hogy a vállalatnál használatos külföldi műszereket saját fejlesztésű és gyártású műszerekkel váltsa ki. A többletterméket hazai és külpiacokon értékesítjük. A kezdeti kétmillió forintos árbevétel már 1979-re elérte a húszmillió forintot. A jelenlegi árbevétel huszonhat millió forint.1972-ben bizományosi szerződést kötött a vállalat a METRIMPEX-szel. 1977-től az NC—482 B típusú hordozható analizátorral KGST szakosításban veszünk részt. Gyártott műszereink fő piaca a KGST-országok, de esetenként értékesítünk műszert Argentínába, Brazíliába, Kínába, Ausztriába és más országokba is.1983-ban együttműködési szerződést kötöttünk a Gamma Művekkel, amelynek alapján ma már tízmillió forintos nagyságrendű volumenben gyártunk számukra különféle elektronikus, illetve mechanikus termékeket. 1985-ben az üzem elkezdte a mikroprocesszoros, korszerű műszerek gyártását. Az ez évi Pécsi Ipari Vásáron az NC—487 típusú sűrűség- és nedvességmérő lapszondánk vásári díjat nyert.
VAz elmúlt negyedszázadban munkánkat szorosan együttműködve végeztük, s végezzük a jövőben is az illetékes központi főosztályokkal, osztályokkal, az Ércdúsító üzemmel és más termelő üzemekkel. Eredményeink bevezetését az ő szakembereikkel együttműködve, közösen végezzük. Kutatásainkat kooperációban végezzük testvérvállalatainkkal, a szovjet VNIIHT kutatóintézettel és más szervekkel.Az üzem káderképző jellege sem hanyagolható el. Számos fiatal kutató szerzett itt, munkája mellett, tudományos minősítést, illetve más üzemnél, intézménynél tölt be jelentős szerepkört, mint például: Pintér József, Müller Pál, Vigvári Mihály, Müller László, Csukás Béla és mások, a végzett munkájuk elismeréseként sokan kaptak magas állami és vállalati elismerést üzemünkben.Az üzem huszonöt éves fennállásáról szeptember 4-én emlékezünk meg a Ságvári Endre Művelődési Házban, a bányásznapi ünnepség keretében. A hivatalos program mellett az alapító tagoknak és az ez alkalomból kitüntetetteknek módjukban lesz baráti beszélgetésen ezen eredményeket még részletesebben is elemezni.
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Nyári gyakorlaton a Szolgáltatónál

Új elméleti ismeretek

Kering Éva. ♦
Egyed Imre felvétele

Hering Éva a harmadik évet végezte a JPTE Közgazdaságtudományi Karán. A közgazdász megbízásából épp egy statiszikai kimutatáson dolgozott ottjártun- kor.
— Sok ismeretlen foga

lommal találkoztál eddig?— Jelenleg az állóeszközökkel foglalkozom. A különböző .szempontok szerinti csoportosítást ilyen formában nem tanultuk az egyetemen, de a költségcsoportosítás. és elemzés, amit:, ez előtt- csináltam, már ismert volt. Egyébként nagyon türelmes és segítőkész a főnököm, készséggel magyaráz,, ha valami nem világos számomra.
— A rövid ittléted alatt 

sikerült-e valamelyest meg
ismerkedned az üzemmel?— Egyik nap levittek az öntödébe, ahol ■ röviden tájékoztattak az üzemegység történetéről, megismertettek az öntés technológiájával. Érdekes volt, mert még. soha nem. jártam öntödében, Hogy őszinte legyek — a körülményeket tekintve —, minden elismerésem az ott dolgozóké.

Interjú Szabó Jenővel, az egyesület titkárával

Szabó Jenő I. személyében 
új titkárt választott a MÉV 
Horgászegyesület tagsága az 
év eleji közgyűlésen. Az ízig- 
vérig sportember öt éve tagja 
az egyesületnek. Előtte nem 
foglalkozott horgászattal, de e 
tisztségben a közel öt hónap 
alatt megszerette' és: nagy szor

és gyakorlati
— Ezen kívül sok embert ismerek már személyesen is az üzemből.

, — Azért mondjuk el, 
hogy a vállalat nem telje
sen idegen számodra. Egy
részt, mert az édesapád is 
méves — a Központ terve
zési csoportjánál mérnök 
—, másrészt szerződésed 
van a vállalattal, ami né
mi kötődést jelent. Mik a 
további terveid?— Az egyetem elvégzése után természetesen munkába állok, de mivel régóta vonzódom a műszaki pálya iránt, megpróbálkozom a műszaki egyetemmel. Talán évek múltán az lesz a személyimben, hogy villamosmérnök. *

Kovács Csaba.
Csöndör László felvételeNehéz lenne szavakkal leírni Kovács Csaba fiatalos, életvidám külsejét és természetét. Más az ő helyében nem lenne ennyire jókedvű, ha az ország másik végében kellene eltöl- tenie egy hónapot — egyedül! Csaba ugyanis tokaji és a Miskolci Nehézipari Műszaki Egyetem Bányamérnöki Karón tanul.

— Jól megfontoltad a 
döntésed, hogy az egyetem

galommal végzi az egyesületi 
munkát.

— Mit jelent az ön számára 
a titkári funkció?

— Elsősorban az egyesület 
bizalmát és megbecsülését.

— És a munkában?
— Nagyon sokat. A feladat 

egyre érdekesebb és nehezebb. 
Rengeteg az adminisztráció és 
a levelezési munka. Tulajdon
képpen minden gond és prob
léma előttem csapódik le és 
ezt meg kell oldanom!

— Most mi a legfontosabb 
teendője?

— Az autóparkoló és a fe
dett ' szín elkészíttetése. Emel
lett a meglévő létesítménye
inknek és környékének csino- 
sittatása.

— A korábbi években gon
dot okozott a halőrök számá
ra a kulturáltabb munkavég
zés. Azóta történt-e változás?

— Igen. A feltételek javul
tak és kulturáltabb a munka- 
körülmény.

— Hány halastóval rendel- 
' keznek és azok milyen funk
ciót töltenek be?

— Három tavunk van. A 
nagy tó a horgászoké, míg a 
két kisebb a haltenyészetet 
.szolgálja.

— Becslése szerint mekkora 
most a halállományuk?

— Megítélésem szerint száz 
mázsa.

— Melyik a leghonosabb hal
fajta?- •

után szakítasz mindennel 
és Pécsre költözöl?— Szüleim eleinte próbáltak lebeszélni, de mivel elég makacs természetű vagyok, beletörődtek. Felmértem, hogy a környékünkön nincs túl sok munkalehetőség a magamfajta szakembernek. Így sorra vettem a számomra szimpatikus városokat. Miután Pécs mellett döntöttem, éltem a lehetőséggel és szerződést kötöttem a vállalattal.

— Munkaruhád „tiszta
sága” arról tanúskodik, 
hogy nem az íróasztal mö
gött töltőd a munkaidőt.— Tényleg, sokszor visznek magukkal a fiúk a munka mezejére. Mielőtt az üzemvitelhez kerültem, két hetet a föld alatti szállításon töltöttem. Az első napokban megismertettek az üzemegység felépítésével. feladataival és a szállítási rendszerrel. Majd konkrét feladatot kaptam — a fizikai dolgozók újításait kellett formába öntenem.— Az üzemvitelt annyiból tartom hasznosabbnak, hogy mindazokat a gépeket láthatom működés és szerelés közben, melyeket már ismerek a tankönyvekből.

— Hogyan fogadnak a 
műhelyben egy egyetemis
tát, aki tud is valamit, meg 
nem is?— Nagyon vendégszere- tőek, barátságosak. Tudásom — ahogy te is mondtad — inkább elméleti. A gyakorlatban, ami szintén olyan fontos, ők a nagymesterek. De türelmesek velem szemben, s igyekeznek átadni a szakmai fogásokat. A gyakorlat végén egy összefoglalót, amolyan beszámoló félét kell készítenem, ezért iparkodom minden új ismeretet elraktározni.

— Milyen lehetőséget 
látsz az elhelyezkedésre?— Remélem, két év múlva lesz üres hely a Szolgáltató üzemnél és újra megkereshetsz, mint újfelvételest.
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— Elsősorban a ponty, az 
amur és a csuka.

— Mi volt eddig a legna
gyobb hal, amit kifogtak, a tó
ból?

— Ügy emlészem, egy öt-hat 
kiló körül ponty.

— Milyen a hétvége a szőkéi 
tónál?

— Kellemes, de zsúfolt. 
Majdnem minden hétvégén kü
lönböző halfogó-versenyekre 
kerül sor, amely sok munkát 
jelent úgy a szervezésben, 
mint a lebonyolításban.

— A több mint hétszázötven 
főt számláló egyesület tagjai 
számára az előbb említett száz 
mázsa hal elegendő?

— Ügy érzem, minden ho
rogra jut belőle. Még szeren
cse, hogy a fogás mennyiségét 
maguk a halak „határozzák" 
meg.

— Biztosítottnak látja a hor
gászutánpótlást?

— Igen, mert az egyik leg
fontosabb feladatunk az ifjú
ság nevelése és bevonása. Je
lenleg 12—15 azoknak a száma, 
akik folyamatosan részt vesz
nek a foglalkozásokon, de en
nél jóval többen vannak, akik 
nem rendszeresen járnak el 
hozzánk. Július közepétől egy
hetes tábori képzést tartottunk 
számukra.

— Az elődjének is problémát 
okozott a villamosítás. Tör
tént-e változás az eltelt idő
szak alatt?

Szerencsére Offenbach idejében még nem ismerték a ventillátort, így aztán a világhírű zeneszerző vérpezsdítő dalamára olyan táncot fundáltak ki, amely könnyebbé teszi a kánikulai kínok (a továbbiakban csak kán-kín) elviselését. A szoknyalebegtető lányok olyan szakértelemmel legyezték és legyezik azóta is a formás lábak látványától amúgy is gyöngyöző férfiarcokat, hogy az asztalomon pörgő ventillátor csak silány utánzatnak tűnik.Igaz, ez utóbbi hatásfoka vetekszik a formás női lábakéval, ugyanis nem csupán férfiarcom gyöngyözik, de még a hátamról is szakad a víz.Szóval, kánikula van és sokan a hegyek hűs erdeiben, a strandok még hű- sebb habjaiban keresnek enyhülést, menedéket. Jó magam ősi japán módszerrel készültem fel a nagy hőség elviselésére, melynek lényege: testi-lelki edzettségem fokozásával teszem magam alkalmassá a legszörnyűbb kínok elviselésére.Eleinte zubogó forró vízzel akartam próbálkozni, de végül is — feleségem és lányom unszolására — az ipari vásár megtekintése mellett döntöttem. A célnak — mint utóbb kiderült — az is tökéletesen megfelelt. Amellett, hogy sok ér
Hasznosan szerepelt a Hasznos

Hol maradtak a sportolóink?
Nyolcvan fő részvételével há

rom kategóriában rendezték 
meg 1987. augusztus elsején a 
III. baranyai triatlont. A há
rom versenyszám teljes erőbe
dobást és kondíciót igényelt a 
sportbarátoktól. A másfél kilo
métert gyerekjáték volt leúszni 
a 22 fokos orfűi tóban, de az 
azt követő 50 kilométeres ke
rékpártúra mindkét nemet ala
pos próbára tette. S aki ezek 
után még képes volt körülfut

A horgászparadicsom. Előtérben a készülő gépkocsiparkoló. (Archív felvétel)

— Ez ügyben igen. Jó úton 
haladunk, a házon belül a ve
zeték már be van építve. Tár
sadalmi munkával körülbelül 
1 8 kilométer távvezetéket kell 
kiépíteni a horgásztanyára és 
szükségünk van transzformá
torra is.

— A tanyán faházak vannak. 
Van-e lehetőség bérbevételére?

_  Igen. összesen három al
pesi típusú házzal rendelke
zünk, ebből kettő hosszabb 
időre bérelhető, míg a harma

dekeset láttam, az első tucat kiállítási helyiség megtekintése után a tűző napra kiérve úgy éreztem magam, mint a méreten aluli halacska, akit a melegszívű horgász visszadob a tóba.Amikor az egyik sörgyár bemutatótermében (szándékosan nem írom, hogy melyikében, mert ingyenreklá. mot még pénzért sem vállalok) megláttam a Szalon sört, teljesen elérzékenyül-
Kán-kín

lem. A régi szép idők jutottak az eszembe — a mésfél hónappal eszelőttiek —, amikor utoljára láttam ilyent a sarki csemegében.Amikor az egyik tornateremben a kiállított műszaki cikkek között felfedeztem egy nagyméretű hűtőládát, azonnal vásárdíjasnak minősítettem és csak a marcona teremőr erélyes felszólítására tettem le arról, hogy átmeneti menedéket keressek benne.Huzamosabb ideig csodáltam a bejárati ajtótól egy kisszövetkezet vegyipari termékeit, ott ugyanis legalább egy kis huzat volt.Kiérve a vásárból, a ba

ni az orfűi tavat — nem is 
egyszer, hanem kétszeri!) — az 
igazán elégedett lehet magával. 
A mévesek az idén — nem 
tudni miért — távol maradtak 
a versenyről. Lehet, hogy fize
tés után két héttel nem tudták 
kifizetni a 200 forintos nevezé
si díjat?! Így vállalatunkat 
egyetlen férfi, dr. Hasznos Ár
pád, a Szolgáltató üzem mun
kaügyi vezetője képviselte és 
nem is akármilyen eredmény

dik egy-két napra. Igen olcsó, 
húsz forint/nap egy személyre, 
egy faház egésznapi bérleti dí
ja pedig ötven forint.

— Milyennek ítéli verseny- 
sportjukat?

— Magasszintűnek, ezt iga
zolják eddig elért eredménye
ink is.

— Hogy lehet valaki egyesü
leti klubtag?

— Aki kedvet érez a horgá
szathoz, jelentkezzen nálunk, 
annak ellenére, hogy a felvé

zársoron, a kellemesen tűző napsütésben már azon sem lepődtem meg, hogy a feleségem tetszését nem a hétnyolcados, hanem a háromnegyedes szőrmebunda nyerte el. Az árakat elnézve, ismét elöntött a forróság és csak akkoy könnye- bültem meg, amikor az árus a légkondicionált mezeiből meleg, poshadt üdítőt hozott elő és fintorogva iszogatni kezdte.Többen esőért áhítoztak és már én is megbékéltem volna vele, de eszembe jutott, hogy nemrégiben, amikor Pesten jártam, egy kiadós felhőszakadás alaposan megrongálta a vasúti pályát. Napokig nosztalgia- vonatok jártak, annyi idő alatt tették meg ugyanis a Pécs és a főváros közötti távolságot, mint a század elején. Sajnos én is egy ilyennel jöttem.A vásárból hazaérve rövid rábeszélés után sikerült magam meggyőzni, hogy a zubogó forró víz helyett — ősi magyar szokás szerint — hűtött italokkal fogom magam edzeni.Elnézem az asztalomon pörgő ventillátort és azon kapom magam, hogy az ősi magyar szokásra gondolok. Hiába eme elmés szerkezet, úgy látszik nem csak a levegőt kavarja fel, még pajzán gondolatokat is ébreszt az emberben.
N. G.

nyel. A saját kategóriájában 
ötödik lett. Akik ismerik, nem 
is csodálkoznak a sikerén, hisz 
tudva levő, keményen készült 
a versenyre.

A baranyai triatlon a leg
eredményesebben szereplőknek 
még pénzt is hozott a „kony
hára”. Az emléktárgyakon kí
vül 20 ezer forintot osztottak 
ki a díjazottak között.
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tellel szemben idén már igé
nyesebbek lettünk.

— Fordult elő fegyelmezet
lenség?

— Sajnos igen.
— Mit szeretne kérni?
— Továbbra is olyan lelkes

társadalmi összefogást és mun
kavégzést, amellyel sikerül 
egy reprezentatív horgászta
nyát felépíteni. És ezt köszön
jük a vállalat vezetőinek, dol
gozóinak.

Kovács Miklós


